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Zagro¿enie dla prasy lokalnej

nowskiego rynku prasowego, na którym ukazujemy siê od
o�miu lat podjêli�my wysi³ek kontynuowania redagowania
naszego �Echa�. Zmienili�my wiêc nie tylko cenê naszej
gazety, ale i szatê graficzn¹. Postanowili�my równomiernie
roz³o¿yæ koszty podatku pomiêdzy czytelników i reklamo-
dawców. Dlatego te¿ zrezygnowali�my z prezentowania na
kolorowych stronach (drugiej i ostatniej) reporta¿y promuj¹-
cych  utalentowanych ludzi, ich prace czy te¿ wa¿nych wy-
darzeñ, które mia³y miejsce w naszym mie�cie.

Tym samym pozyskali�my kolorowe strony dla rekla-
modawców, co pozwoli³o nam uzyskaæ czê�æ �rodków fi-
nansowych. Mamy �wiadomo�æ, ¿e taki krok, to strata dla
�Echa� i spo³eczno�ci lokalnej, gdy¿ starali�my siê chroniæ
i przekazywaæ dziedzictwo kulturowe naszego regionu, po-
pierali�my twórczo�æ artystyczn¹ m³odych ludzi, ¿ywo
uczestniczyli�my w ¿yciu miasta. Nie znaczy to, ¿e zrezy-
gnowali�my z tych tematów. Nadal, bêdziemy chyliæ czo³o
przed naszym dziedzictwem kulturowym, tyle tylko, ¿e efekt
w kolorze czarno-bia³ym bêdzie ubo¿szy. Ale, có¿ taka jest
rzeczywisto�æ. Mamy nadziejê, ¿e PP. Czytelnicy odbior¹
w³a�ciwie zmiany w naszej gazecie rozumiej¹c, ¿e niefor-
tunna decyzja wprowadzaj¹ca VAT na prasê lokaln¹, pomi-
mo ¿e odbêdzie siê kosztem lokalnych spo³eczno�ci i ich
gazet, to jednak nie spowoduje znikniêcia �Echa� z lima-
nowskiwgo rynku.

Redakcja

Sejm RP, nowelizuj¹c ustawê o VAT i
akcyzie, zdecydowa³, ¿e od 1 stycznia br.
prasa bêdzie objêta 7-procentow¹ staw-
k¹ VAT. Decyzja Sejmu, podwy¿szaj¹ca
stawkê podatku VAT na wszystkie gazety
z 0 na 7%, godzi bezpo�rednio w interesy
czytelników i wydawców gazet lokalnych.

 Do tej pory prasa ukazuj¹ca siê na terenie powiatu, czy
gminy by³a droga, ze wzglêdu na ograniczony nak³ad. Obec-
nie stanie siê jeszcze dro¿sza, co automatycznie ograniczy
czytelnictwo tej prasy i to g³ównie ze wzglêdów finansowych.
Wiadomo przecie¿, ¿e odbiorcami prasy lokalnej s¹ ludzie
mniej zamo¿ni, ¿yj¹cy poza wielkimi aglomeracjami i czêsto
jest to dla nich jedyna prasa informacyjna.

Prezes Stowarzyszenia Wydawców Polskiej Niezale¿-
nej Prasy Lokalnej skierowa³ w tej sprawie list do Marsza-
³ek Senatu prof. Alicji Grze�kowiak, apeluj¹c o utrzymanie
zerowej stawki VAT na gazety ukazuj¹ce siê na obszarze
mniejszym ni¿ województwo w cyklu tygodniowym, b¹d�
rzadziej. Ponadto SWPNPL stara³o siê przekonaæ senato-
rów do utrzymania zerowej stawki VAT, ale niestety sytu-
acja nie uleg³a zmianie.

Zastanawiaj¹c siê, jak wprowadzenie VAT wp³ynie na
sytuacjê prasy, trzeba pamiêtaæ, ¿e ró¿nica pomiêdzy �du-
¿ymi� i �ma³ymi� gazetami polega na tym, ¿e tzw.: �du¿e�
gazety ¿yj¹ z reklamy, a �ma³e� g³ównie z dochodów ze
sprzeda¿y. Aby wyrównaæ straty z powodu VAT wiêksze
tytu³y podnios¹ ceny reklam. Natomiast rynki lokalne s¹ du¿o
ubo¿sze i nie ma wiêkszych szans na podniesienie cen re-
klam, ani te¿ na zdobycie wiêkszej liczby reklamodawców.
Tote¿ koszty podatku (w prasie lokalnej) zostan¹ przerzu-
cone na czytelnika, co poci¹gnie za sob¹ spadek sprzeda¿y.
Tym samym wzmocni¹ swoj¹ pozycjê najwiêksi wydawcy,
a gazety lokalne zaczn¹ zanikaæ.

Korzy�ci bud¿etowe pañstwa z uzyskanego VAT-u
bêd¹ iluzoryczne. Czy na tym w³a�nie ma polegaæ demo-
kracja? A przecie¿ informacja jest tlenem i energi¹ de-
mokracji. Demokracji - bo poinformowani ludzie udzie-
laj¹ mandatu do sprawowania w³adzy tym, którzy robi¹
to m¹drze i uczciwie. Rz¹dów prawa - bo stanowi jeden z
najlepszych �rodków zabezpieczaj¹cych przed ³amaniem
prawa przez funkcjonariuszy i urzêdników publicznych. Z³e
rz¹dzenie na szczeblu pañstwa lub samorz¹du wymaga ta-
jemnicy do przetrwania �klasy rz¹dz¹cej�, do ukrywania nie-
efektywno�ci, marnotrawienia publicznego grosza.

Nawet demokratycznie wybrane w³adze maj¹ sk³onno�æ
do ukrywania siê za pieczêci¹ poufno�ci. Aby nie wodziæ
decydentów na pokuszenie wygody pope³niania b³êdów bez
wiedzy ludzi, których dotycz¹ ich decyzje, wymy�lono przed-
stawianie do publicznej informacji ich dzia³alno�ci, i tym miê-
dzy innymi zajmuje siê prasa lokalna. Aby nie znikn¹æ z lima-

Og³oszenie
Dyrekcja Zespo³u Szkó³ Nr 1 w Limanowej, infor-

muje lekarzy - stomatologów, ¿e posiada do wynajêcia
w pe³ni wyposa¿ony gabinet dentystyczny, znajduj¹cy
siê w budynku szko³y przy ul. J. Pi³sudskiego 8.

Wszelkie informacje o warunkach wynajmu wszy-
scy zainteresowni mog¹ uzyskaæ pod numerem telefonu:
337-17-60 codziennie w godzinach 800 - 1500.

Og³oszenie
Najtañsz¹ oprawê muzyczn¹ ma³ych wesel, imprez,

spotkañ towarzyskich - zapewni Jan Winiewski Us³ugi
Muzyczne, tel. 337-20-29, (0) 503738572.



4 Styczeñ - Luty 2001 Echo Limanowskie nr 81

M³odzi plastycy roku 1998. Zachêceni tym sukcesem za-
czêli�my gromadziæ materia³y przyrod-

nicze napotykane pod-
czas jesiennych space-
rów. Wspólnie z dzieæ-
mi szukali�my w ksi¹¿-
kach, czasopismach i
kartkach �wi¹tecznych
pomys³ów do wykona-
nia szopek. Nastêpnie
dzieci próbowa³y ryso-
waæ postacie biblijne
na: tablicach, sztalu-
gach oraz na arkuszach
szarego papieru. W
obecno�ci dzieci wyko-
nane zosta³y odlewy

gipsowych figurek do szopki. Maj¹c
gotowe postacie zaproponowali�my
sze�ciolatkom malowanie farbami pla-
katowymi.

Nauczycielki przygotowa³y podstaw-
ki szopki, na której dzieci uk³ada³y poma-
lowane postacie i zwierzêta. W okresie
dwóch miesiêcy dzieci pod opiek¹ nauczy-
cielek: J. Chudy, I. Æwik, J. Su³kowskiej i
M. Puch wykona³y 30 szopek.

19 grudnia zorganizowa³y�my
�aukcjê szopek� w�ród naszych rodzi-
ców. Ma³gosia, Micha³ i Piotru� sku-
tecznie zachêcali rodziców do nabywa-
nia piêknych szopek. Zebrane �rodki
finansowe w wysoko�ci 520 z³ pozwo-
l¹ doposa¿yæ gabinet plastyczny funk-
cjonuj¹cy w naszym przedszkolu od
wrze�nia.

Noworoczne prezenty
Rady Miasta

Na sesji Rady Miasta w dniu 28
grudnia 2000 radni miejscy na wniosek
Zarz¹du Miasta podjêli uchwa³y podwy¿-
szaj¹ce podatki i op³aty eksploatacyjne,
które bêd¹ obowi¹zywa³y w 2001 roku.

Wiêkszo�æ stawek podniesiono o
10,4%, czê�æ mimo wniosku Zarz¹du
Miasta o ich podwy¿szeniu uda³o siê
pozostawiæ w niezmienionej wysoko-
�ci (dot. op³aty �drogowej� za samo-
chody pow. l0 ton oraz ci¹gniki bala-
stowe i siod³owe). Natomiast czê�æ sta-
wek (i tak ju¿ wysokich, jak np. czynsz
za mieszkania komunalne, czynsze za
¿³obek i przedszkole i in.) zosta³a pod-
wy¿szona.

Podajemy czê�æ wybranych op³at:

1) Czesne za ¿³obek i przedszkole w roku
2000 wynosi³o 68 z³, zarz¹d propono-
wa³ 120 z³, uchwalono 100 z³ (wzrost o
48%) + op³ata za wy¿ywienie,
2) Op³ata za wodê: w zesz³ym roku
obowi¹zywa³a stawka 1,37+VAT za-
rz¹d miasta proponowa³ 1,99 z³ (46%)+
VAT, radni uchwalili 1,65 z³ (21%)+
VAT oraz dodatkowo op³atê eksploata-
cyjn¹ za konserwacjê licznika w wy-
soko�ci od 5 - 50 z³ + VAT,
3) Op³ata za �cieki: w roku 2000 obo-
wi¹zywa³a stawka 1,33 + VAT, propo-
zycja Zarz¹du 1,79z³ (wzrost o 37%)
radni uchwalili 1,60 z³ + VAT,
4) Stawki czynszu za lokale mieszkal-
ne (tzw. komunalne): w roku 2000 obo-
wi¹zywa³a stawka 1,06 + VAT, w roku
obecnym 2,00 z³ (wzrost o 89%) + VAT,
5) Op³aty za �mieci wzrosn¹ z kwoty
28 na 30,80 + VAT, natomiast za odpa-
dy ciek³e pozostan¹ bez zmian i wy-
nios¹ 18,70 + VAT,
6) Za budynki mieszkalne z kwoty 0,27
do kwoty 0,30 z³ za 1m2, za lokale u¿yt-
kowe z 13,91 na 15,35z³, od pozosta-
³ych budynków z 4,71 na 5,20z³, od
drewutni, obór i stodó³ z 2,41 na kwotê
2,65 z³, + VAT,
7) Op³ata za psa z 27 z³ do 30 z³ rocz-
nie. Szczegó³owe informacje uzyskaæ
mo¿na w Urzêdzie Miasta.

Kultywowanie tradycji ludowych
jest realizowane ze szczególn¹ staran-
no�ci¹ w pracy z dzieæmi w Miejskim
Przedszkolu nr 1 w Limanowej.

Ulubionym tematem prac dzieci
bywa co roku �szopka betlejemska�.

Mamy w tym zakresie ju¿ pewien
dorobek w postaci I wyró¿nienia w kon-
kursie �szopki� autorstwa Pawe³ka T.
przez Zakopiañski O�rodek Kultury w

Wybrane prace plastyczne dzieci z Przedszkola nr 1 w Limanowej.

Fotografie: Franciszek Natanek
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Pochwaliæ RSZiZ

Rejonowa Spó³dzielnia Zaopatrze-
nia i Zbytu w Limanowej zatrudnia
oko³o 260 osób. Bior¹c pod uwagê
wielko�æ zatrudnienia oraz posiadany
maj¹tek jest jednym z wiêkszych za-
k³adów pracy w naszym mie�cie. Za-
rabianie na handlu staje siê teraz z roku
na rok coraz trudniejsze, a przecie¿
w³a�nie tym zajmuje siê g³ównie
RSZiZb. Tym bardziej wiêc nale¿y
doceniæ to, ¿e w tym trudnym czasie
jest widoczna sta³a troska nie tylko o
wystrój stoisk, ale tak¿e o stan maj¹t-
ku i wygl¹d budynków. Jest to tym bar-
dziej wa¿ne, ¿e wiêkszo�æ budynków
nale¿¹cych do Spó³dzielni znajduje siê
w centrum miasta. Ka¿dy kto wykony-
wa³ choæby najmniejszy remont wie ile
kosztuj¹ dzisiaj tego typu prace. Podzi-
wiamy wiêc zakres robót, które uda³o
siê zrealizowaæ w ubieg³ych latach
Spó³dzielni. Szczególnie cieszy wyko-
nany w 2000 roku tak ju¿ potrzebny od
wielu lat remont dachu nad biurowcem.
Nowe pokrycie przywróci³o harmoniê
w wygl¹dzie tego piêknego budynku.
Poprzedni Zarz¹d przyj¹³ program es-
tetyzacji ca³ego rynku. Teraz po latach
widaæ, ¿e mia³o to sens, bo w³a�ciciele
budynków trzymaj¹c siê jego za³o¿eñ
nadaj¹ piêkna centrum naszego miasta.
Im wszystkim, w tym RSZiZb gratulu-
jemy i dziêkujemy.

Spotkanie
w Gimnazjum nr 2

Jedn¹ z form profilaktyki antyal-
koholowej jest edukacja m³odzie¿y. Z
tego wzglêdu te¿ czê�æ �rodków z bu-
d¿etu miejskiego przeznaczonych jest
na prowadzenie w szko³ach zajêæ po-
zalekcyjnych.

Dnia 12 stycznia w Gimnazjum nr
2 w Limanowej odby³o siê spotkanie
po�wiêcone tej tematyce. Organizato-
rami jego byli dyrektor szko³y p. Ma-
ria Golonka oraz cz³onek Zarz¹du Mia-
sta p. Stanis³aw Golonka. Przybyli na
nie przedstawiciele Komisji do Spraw
Rozwi¹zywania Problemów Alkoholo-
wych, której przewodnicz¹c¹ jest p.
Anna Bogacz. Krótkie s³owa o istocie
choroby alkoholowej skierowa³a do

m³odzie¿y p. Helena Jurek. Pó�niej
uczniowie zaprezentowali program o
tematyce antyalkoholowej, przygoto-
wany pod kierunkiem nauczycieli: p.
A. Czamary i p. W. Dutka. Szczegól-
nym zainteresowaniem cieszy³a siê
pantomima wystawiona przez gimna-
zjalistów pod opiek¹ s. A. Zarzeki.
Spotkanie zakoñczy³ wspólny �piew
oraz rozdanie nagród za osi¹gniêcia
sportowe.

Wa¿ne zmiany

Od 1 stycznia kierowców obowi¹-
zuj¹ wprowadzone zmiany w znakach
drogowych i zasadach poruszania siê
po ulicach.

Nowo�ci dotycz¹: kierowania ru-
chem, zasad jazdy i znaków drogowych.

Do tej pory uprawnionymi do kie-
rowania ruchem drogowym byli miê-
dzy innymi policjanci, ¿o³nierze woj-
skowych organów porz¹dkowych, ¿o³-
nierze Stra¿y Granicznej, stra¿acy PSP
czy te¿ piloci pojazdów nienormatyw-
nych. Jak wiadomo polecenia i sygna-
³y dawane przez nich maj¹ pierwszeñ-
stwo przed sygna³ami �wietlnymi i zna-
kami drogowymi. Teraz do³o¿ono dwie
kolejne grupy, a mianowicie kieruj¹ce-
go autobusem przeznaczonym do prze-
wozu dzieci do szko³y podczas postoju
(gdy dzieci wsiadaj¹ lub wysiadaj¹)
oraz umundurowanego i oznakowane-
go pracownika nadzoru ruchu komu-
nikacji miejskiej.

Kolejna nowo�æ dotyczy zacho-
wania siê kierowców poruszaj¹cych siê
w pobli¿u autobusów przewo¿¹cych
dzieci. Autobusy te od nowego roku
powinny byæ oznakowane ¿ó³tymi ta-
blicami ze znakiem �STOP�. Dla kie-
rowców poruszaj¹cych siê po jezdni
oznacza to obowi¹zek bezwzglêdnego
zatrzymania siê na czas postoju auto-
busu w zwi¹zku z wsiadaniem lub wy-
siadaniem dzieci.

Od nowego roku znikn¹ te¿ ma-
lowane strza³ki umieszczone na sta³e
na tabliczkach pod sygnalizatorami.
Umo¿liwia³y one dotychczas skrêt
przy czerwonym �wietle. Obecnie do
takiej jazdy upowa¿nia jedynie
strza³ka wy�wietlana przez sygnali-
zator. Przed wjazdem na tak ozna-
kowane skrzy¿owanie nale¿y jednak

bezwzglêdnie siê zatrzymaæ (tak jak
przed znakiem �STOP�).

Nowe �znaczenie� otrzyma³ znak
�Zakaz zatrzymywania i postoju�. Od 1
stycznia w miejscu gdzie taki znak poja-
wi siê w terenie zabudowanym, nie wol-
no parkowaæ nie tylko na jezdni, ale i na
chodniku (poboczu).

Od nowego roku nie wolno równie¿
wje¿d¿aæ na czerwonym �wietle za sy-
gnalizator. W zwi¹zku z tym nie wolno
ju¿ opuszczaæ skrzy¿owania na czerwo-
nym �wietle i to bez wzglêdu na to w ja-
kim miejscu umieszczony jest sygnali-
zator �wietlny.

Nale¿y równie¿ pamiêtaæ, ¿e wcze-
�niejsze zmiany zobowi¹za³y kierowców
przy zbli¿aniu siê do przej�cia dla pie-
szych (przejazdu dla rowerów)  do obli-
gatoryjnego zmniejszenia prêdko�ci po-
jazdu tak, by nie naraziæ na niebezpie-
czeñstwo pieszych (rowerzystów) znaj-
duj¹cych siê w tych miejscach lub na nie
wchodz¹cych (wje¿d¿aj¹cych).

Warto pamiêtaæ o przestrzeganiu
tych zmianach gdy¿ decyduj¹ one o bez-
pieczeñstwie na drogach, a nas chroni to
tak¿e od p³acenia mandatu.

�...i o jeden dzieñ d³u¿ej�

7 stycznia br. po raz IX zagra³a Wiel-
ka Orkiestra �wi¹tecznej Pomocy pod
batut¹ Jurka Owsiaka. I tym razem nie bra-
kowa³o chêtnych zarówno w�ród wyko-
nawców jak i wolontariuszy. W ca³ym
kraju wydano ponad 80 tysiêcy identyfi-
katorów, tyle w³a�nie m³odych osób wy-
ruszy³o z puszkami zbieraæ pieni¹dze, które
w tym roku przeznaczone bêd¹ na lecze-
nie i profilaktykê noworodków i niemow-
l¹t. Limanowa równie¿ w³¹czy³a siê w to
wielkie dzie³o. W sali kinowej LDK o
godzinie 1200 mo¿na by³o objrzeæ film W.
Disney`a �Tarzan�. Ponadto odby³y siê
koncerty zespo³ów: �Pó³ godziny�, �Cra-
zy Train�, �Blitz�, �Borrowers�, �Bad Ha-
bit�. Ca³y dochód z imprezy zorganizo-
wanej przez LDK przeznaczono dla or-
kiestry. Mimo niesprzyjaj¹cej aury m³o-
dzie¿ limanowskich szkó³ �rednich kwesto-
wa³a od 8 rano do 2100. W sumie zebrano
23 077 z³. Akcjê wspar³ bank BPH oraz
agencja ochrony �Kaolim�. Limanowianie
kolejny raz udowodnili, ¿e maj¹ wielkie,
otwarte na potrzeby innych serca.
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Nareszcie �wiat³a
na drodze

Droga krajowa, która biegnie
przez nasze miasto jest coraz bardziej
zat³oczona i dlatego czêsto tworz¹ siê
na niej korki utrudniaj¹ce ruch. Ci¹-
g³y potok samochodów przemieszcza-
j¹cy siê po tej g³ównej ulicy miasta
powoduje olbrzymie utrudnienia przy
w³¹czaniu siê do ruchu z ulic podpo-
rz¹dkowanych. Problem ten znany by³
od wielu lat, ale z ka¿dym rokiem sta-
wa³ siê coraz bardziej uci¹¿liwy. Ju¿
poprzednie w³adze miasta podejmo-
wa³y próby przeforsowania decyzji o
budowie na g³ównych skrzy¿owa-
niach sygnalizacji �wietlnej. Wielo-
krotnie na tzw. Komisjach Drogowych
ten problem by³ omawiany. Zawsze
jednak przedstawiciel Dyrekcji Okrê-
gowej Dróg Publicznych w Limano-
wej dawa³ w tej sprawie negatywn¹
opiniê twierdz¹c, ¿e na skrzy¿owaniu
przy BPH s¹ za du¿e spadki terenu i
nie mo¿na tutaj, zgodnie z obowi¹zu-
j¹cymi normami wprowadziæ sygna-
lizacji �wietlnej. Szkoda, bo w prze-
ciwnym wypadku na pewno ju¿ parê
lat mieliby�my bardzo potrzebn¹ tu-
taj sygnalizacjê. A dzisiaj mogê tylko
pozazdro�ciæ Mszanie Dolnej, której
skutecznie i dynamicznie dzia³aj¹ce
W³adze doprowadzi³y do istnienia sy-
gnalizacji �wietlnej, co z kolei popra-
wi³o bezpieczeñstwo i komfort jazdy
na drodze. I robi siê smutno, gdy po-
my�lê, ¿e stoj¹cy kiedy� na przeszko-
dzie problem �spadku terenu� w Lima-
nowej, obecnie nie jest ju¿ problemem,
a sygnalizacji jak nie by³o tak nie ma.

�Karta Nauczyciela�
w Limanowej

Wielk¹ burzê w�ród spo³eczno�ci
nauczycielskiej wywo³a³a nowelizacja
�Karty Nauczyciela�. Od samego po-
cz¹tku 2000r. wiadomo by³o, i¿ w sub-
wencji o�wiatowej brak jest wystarcza-
j¹cych �rodków na wyp³aty pensji w
okre�lonej �kart¹� kwocie. Niepokój
wywo³a³o ju¿ uchwalenie regulaminu
wynagrodzeñ, jako� pó�niej wszystko
siê �dopiê³o�, jednak pozosta³ niesmak.
Aby wype³niæ wymogi p³acowe �Kar-
ty Nauczyciela� radni musieli zaci¹-
gn¹æ kredyt lub znale�æ potrzebne pie-
ni¹dze w bud¿ecie miejskim. Mimo i¿
czê�æ radnych optowa³a za kredytem,
burmistrz przekonywa³, ¿e tylko real-
ne s¹ pieni¹dze, które mamy w bud¿e-
cie i nie widzi mo¿liwo�ci zaci¹gniê-
cia kredytu. Wiêc wybrano drug¹ mo¿-
liwo�æ i zrezygnowano z ró¿nych inwe-
stycji m.in. ze �wiate³ drogowych w
Sowlinach i przy BPH, z modernizacji
placu targowego przy ul. Z. Augusta, in-
frastruktury na Miejskiej Górze itp., re-
zerwuj¹c brakuj¹c¹ kwotê ok. 500 000z³.
I w nied³ugim czasie okaza³o siê, ¿e
rzecznik prasowy MEN poinformowa-
³a, i¿ wszystkie samorz¹dy, które wziê³y
kredyt na potrzeby p³acowe nauczycie-
li, w roku 2001 otrzymaj¹ jego zwrot
wraz z odsetkami. Teraz nale¿y ocze-
kiwaæ pisma z Min. Finansów, i¿ sa-
morz¹dy, które wyp³aci³y nale¿ne na-
uczycielom pobory i nie wziê³y kredy-
tu nic nie dostan¹. Dziwne jest te¿ to,
¿e burmistrz i cz³onkowie zarz¹du
miasta wiedzieli, i¿ nie bêdzie brany
kredyt i czekali bardzo d³ugo na reali-
zacjê nale¿nych nauczycielom wyp³at.
Inni zrobili to kilka miesiêcy wcze-
�niej, samorz¹d powiatu wyp³aci³ na-
le¿ne pensje w miesi¹cach letnich.
Czy¿by dlatego, ¿e w radzie powiatu jest

tylko kilku nauczycieli, a w radzie
miejskiej stanowi¹ 60% jej sk³adu?
Trudno z tego wszystkiego cokolwiek
zrozumieæ.

***

Kompromitacja czy
celowe dzia³anie

Jak �grom z jasnego nieba� na li-
manowskich kupców spad³a nieoficjal-
na wiadomo�æ, ¿e pracownicy Urzêdu
Miasta otrzymali bony towarowe do
realizacji w hipermarkecie REAL w
Nowym S¹czu. ¯art to czy kpina? Nie
sposób zrozumieæ. Jak¿e to; wszystkie
charytatywne imprezy organizowane w
naszym mie�cie mog¹ siê odbywaæ
przy ogromnej pomocy limanowskie-
go handlu. Czy to wigilia w DPS, czy
to op³atek na Rynku, czy te¿ Miko³aj
w Domu Pielgrzyma - wszêdzie s³y-
chaæ, i¿ to RSZiZb. przekaza³a bezp³at-
nie towar na paczki, albo Krakowska
Kongregacja Kupiecka za po�rednic-
twem swych cz³onków podarowa³a
�specyja³y� dla potrzebuj¹cych. Orga-
nizatorem imprez charytatywnych w
czê�ci s¹ agendy Urzêdu Miasta, jed-
nak¿e bez spo³ecznego wsparcia kup-
ców odbyæ by siê nie mog³y. A podatki
na utrzymanie urzêdników miejskich to
�pies�? A kto p³aci prawie 400 000 z³
rocznie za dzier¿awê lokali u¿ytko-
wych Urzêdowi Miasta, a kto odpro-
wadza podatek od nieruchomo�ci od
w³asnych lokali sklepowych? Ale nic
to. Wa¿ne, ¿e z pieniêdzy podatników wy-
gospodarowano kwotê na �prezenty� dla
urzêdników miejskich, szkoda tylko, ¿e
realizacja bonów nast¹pi³a w REAL-u,
który ma siedzibê w innym mie�cie, któ-
ry wszelkie podatki (je¿eli je p³aci - p³aci
do bud¿etu Nowego S¹cza) a osi¹gane zy-
ski odprowadza do swojej centrali poza gra-
nice naszego kraju. Przedziwn¹ politykê
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prowadz¹ w³adze naszego miasta,
 z jednej strony nie widaæ ¿adnych kro-
ków czynionych ku poprawie egzysten-
cji jakiejkolwiek grupy spo³ecznej, na-
tomiast je¿eli jest mo¿liwo�æ poprawy
efektów ekonomicznych jednej z grup,
to pieni¹dze wypracowane w naszym
mie�cie, transferuje siê do Nowego
S¹cza. Dziwi³bym siê kupcom z Lima-
nowej, gdyby po zaistnia³ym fakcie
pozytywnie odpowiedzieli na pro�by
urzêdników miejskich i przekazuj¹c
bezp³atnie dobra na imprezy charyta-
tywne. Mo¿e teraz pracownicy miejscy
zwróc¹ siê do REAL-a o darmowe
�wiadczenia na rzecz biednych miesz-
kañców naszego miasta. A mo¿e nasi
kupcy we w³asnym zakresie zorganizu-
j¹ imprezê charytatywn¹ dla mieszkañ-
ców naszego miasta? Ale co wtedy bêd¹
robili urzêdnicy? Mo¿e wyjad¹ z bona-
mi towarowymi na S³owacjê?

***

Klapa, czyli nic nowego
Ostatnie dni starego ju¿ roku, a

przede wszystkim noc sylwestrow¹ mia-
sta i miejscowo�ci ��wiêtowa³y� w ró¿-
ny sposób. W³adze samorz¹dowe orga-
nizowa³y przeró¿ne imprezy po to, by za-
akcentowaæ ten szczególny moment, daæ
szansê wpisania siê jak najwiêkszej ilo-
�ci osób w historiê swoich miejscowo-
�ci, a chyba przede wszystkim wykorzy-
staæ te pomys³y w dzia³aniach marketin-
gowych. Tak wiêc robiono sobie wspól-
ne fotografie, wpisywano siê do pami¹t-
kowych ksi¹g, dzwoniono dzwonkami
lub budzikami, czy te¿ po prostu organi-
zowano zabawy na p³ytach rynków. Ka¿-
dy chcia³ wymy�liæ co� oryginalnego,
nowego i ciekawego. O nich te¿ mówi³o
siê w radiu, pokazywano w telewizji czy
te¿ pisano w prasie. Je¿eli teraz siê o nich
mówi³o, to ten fakt bêdzie mo¿na d³ugo
wykorzystywaæ przy promowaniu swo-
jej ma³ej ojczyzny. Bez promocji nato-
miast trudno liczyæ, na przyk³ad na roz-
wój turystyki. W Limanowej natomiast
po staremu. Na naszym piêknym rynku
tak samo jak od paru lat. Nawet napis ten
sam, choæ uda³o siê komu� wpa�æ na spo-
sób, by ostatnie zero zamieniæ na jedyn-
kê. I chyba tylko to jest godne odnoto-
wania. Warto jeszcze chyba przypomnieæ
tym, którzy teraz s¹ przy w³adzy, ¿e poprzed-
nio ochoczo krytykowali sylwestrowe

spotkania na rynku. Wygl¹da, ¿e po
pierwsze zapomnieli tak szybko o tym
co pisali na ten temat choæby w Gazecie
Limanowskiej, a po drugie szybko oka-
za³o siê, ¿e nic nowego nie potrafi¹ wy-
my�liæ i wtedy chêtnie ma³puj¹....

***

Handel w parku
W dniu 9 listopada 2000r. w po-

rz¹dku obrad Rady Miasta znalaz³ siê
m. innymi  wniosek spó³ki LIMA-
THERM z siedzib¹ w Katowicach, aby
na terenie starej odlewni w Parku Miej-
skim zmieniæ przeznaczenie terenu z
�us³ug kultury� na us³ugi kultury, re-
kreacji, sportu i handlu. Zaskoczenie
by³o ca³kowite. Bo ¿e w tym miejscu
winien byæ teren na dzia³alno�æ rekre-
acyjn¹ czy sportow¹ to wiêkszo�æ rad-
nych rozumia³a. Ale ¿eby w Parku
Miejskim, ostatnim zak¹tku zieleni
miejskiej, tworzyæ nastêpne podwali-
ny pod handel - to czê�ci radnych w
g³owie siê nie mie�ci³o. W³adze nasze-
go miasta zamiast tworzyæ sprzyjaj¹ce
warunki dla inwestorów pragn¹cych
stworzyæ miejsca pracy w zak³adach
produkcyjnych (vide: zak³ad urz¹dzeñ
elektrycznych zamiast w £ososinie
Górnej powsta³ w Pisarzowej) bardzo
przychylnie reaguj¹ na podanie spó³ki,
której przedstawiciel w trakcie obrad
sesji na pytanie radnych co planuje Jego
firma tam zrobiæ stwierdzi³: �Jeszcze
nie wiemy co tam bêdzie, mo¿e kawia-
renka internetowa, mo¿e sklep z w³a-
snymi wyrobami, ale o tym zadecydu-
je zarz¹d naszej spó³ki�. Na tak udzie-
lon¹ odpowied� jeden z radnych z³o-
¿y³ wniosek o umo¿liwienie firmie in-
westowania w dzia³alno�æ rekreacyjno
- sportow¹ z wy³¹czeniem dzia³alno�ci
handlowej. Za takim rozwi¹zaniem g³o-
sowa³o 7 radnych, 6-ciu by³o przeciw
(niemal w ca³o�ci cz³onkowie zarz¹du
miasta) i 6-ciu wstrzyma³o siê od g³o-
su. Zdziwienie i zaskoczenie nast¹pi³o
w dniu 14 grudnia 2000r., kiedy to na
wspólnym posiedzeniu wszystkich ko-
misji rady dodatkowo wprowadzono
ponownie punkt o zmianie zagospoda-
rowania dzia³ki w Parku Miejskim o
teren rekreacji, sportu, handlu gastrono-
mii i hotelarstwa. Wniosek za wstawien-
nictwem burmistrza i cz³onków zarz¹-
du miasta uzyska³ pozytywn¹ opiniê i

zosta³ skierowany na obrady sesji Rady
Miasta. Na sesji w dniu 28 grudnia
2000 ponownie dosz³o do g³osowania
nad zmian¹ przeznaczenia terenu w
Parku Miejskim i ponownie radni od-
rzucili wniosek w czê�ci przeznacze-
nia terenu na dzia³alno�æ handlow¹. Za
takim rozwi¹zaniem by³o 13-tu rad-
nych, przeciwko 4-y osoby w tym bur-
mistrz i 3-ch cz³onków zarz¹du miasta,
a 3-ch radnych wstrzyma³o siê od g³o-
su. Teraz czekamy na kolejn¹ propo-
zycjê �nie do odrzucenia� ze strony
spó³ki. Nie chodzi o to aby sprzeciwiaæ
siê zagospodarowaniu danego terenu,
ale ka¿dy z radnych podejmuj¹c decy-
zjê musi byæ przekonany o jej s³uszno-
�ci. Co ona mo¿e spowodowaæ dla
mieszkañców naszego miasta? Utwo-
rzenie jakiegokolwiek �marketu� z fi-
nansowym potencja³em zagranicznym
spowoduje natychmiastow¹ redukcjê w
dotychczas istniej¹cych placówkach
handlowych czy to RSZiZb. czy u kup-
ców prywatnych. Wszyscy oni zatrud-
niaj¹ pracowników, którzy maj¹ swoje
rodziny i zarobki w tych placówkach
pozwalaj¹ im egzystowaæ. Czy¿by na-
sze w³adze nie mia³y rozeznania o ska-
li bezrobocia w Limanowej? Czy¿by
swoimi decyzjami d¹¿yli do jego dra-
stycznego zwiêkszenia? Na to w tym
przypadku wygl¹da.

***

Co o tym s¹dziæ?
Z niedowierzaniem przyj¹³em in-

formacjê, i¿ radni miejscy, z których
wiêkszo�æ wywodzi siê z AWS, chcieli
zwiêkszyæ o 100% ilo�æ punktów sprze-
da¿y alkoholu na terenie naszego mia-
sta. Wg wys³uchanej relacji na posie-
dzeniu wspólnych komisji Rady Mia-
sta, pan Stanis³aw Strug - pe³nomocnik
zarz¹du miasta ds. przeciwdzia³ania al-
koholizmowi - zg³osi³ wniosek o zwiêk-
szenie ilo�ci o 5 punktów handluj¹cych
alkoholem Limanowej. W dyskusji pani
vice burmistrz zaproponowa³a, aby ilo�æ
zwiêkszyæ o 100% tj. do 50 punktów
sprzedaj¹cych alkohol i co ciekawe radni
obecni na tym posiedzeniu wiêkszo�ci¹
g³osów poparli wniosek. Dziwne jest to,
¿e wniosek o zwiêkszenie punktów
sprzeda¿y alkoholu zg³osi³a osoba, któ-
ra winna staæ na stra¿y zwalczania do-
stêpno�ci do nabywania alkoholu.
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Staraniem Starostwa Powiatowe-
go, wspólnie z Urzêdem Statystycz-
nym w Krakowie i pracowników jego
Oddzia³u w Limanowej, wydano pu-
blikacjê pt. �Statystyka powiatu lima-
nowskiego�.

Opracowanie to jest zbiorem ofi-
cjalnych danych statystycznych o na-
szym powiecie i jego gminach. Na uwa-
gê zas³uguje fakt, ¿e jest to bodaj pierw-
sza tego typu publikacja w Polsce.

Tym sposobem w jednym �miej-
scu� zebrano wszystkie podstawowe
i jak¿e potrzebne informacje obrazu-
j¹ce sytuacjê demograficzn¹, spo³ecz-
n¹ i gospodarcz¹ powiatu, g³ównie za
lata 1998 i 1999. Dodatkow¹ warto-
�ci¹ tego opracowania, jak zauwa¿o-
no w zamieszczonym s³owie wstêp-
nym, jest równie¿ to, ¿e zosta³o spo-
rz¹dzone i opublikowane jako pewne-
go rodzaju �bilans otwarcia� odtwo-
rzonego w ramach reformy admini-
stracyjnej powiatu limanowskiego.
Tak wiêc po latach mo¿na bêdzie doko-
nywaæ ocen wszystkich zmian i dokonañ.

Opracowanie jest bardzo �boga-
te� i w 95 tabelach oraz na 28 wykre-
sach zawiera wiele szczegó³owych in-
formacji. Trudno wiêc by³oby je
wszystkie omawiaæ czy te¿ komento-
waæ. Jednak warto chyba podaæ choæ-
by kilka danych nawet po to, by zain-
teresowaæ Czytelników i zachêciæ Ich
do dokonania g³êbszych analiz.

Na pocz¹tku warto zauwa¿yæ, ¿e
od samego utworzenia powiatu, co
mia³o miejsce w 1867 roku, poprzez
reformê administracyjn¹ dokonan¹ w
okresie miêdzywojennym i okres po-
wojenny, a¿ do obecnych czasów po-
wiat limanowski obejmowa³ zawsze w
zasadzie ten sam obszar. Ró¿nica po-
wierzchni jest bowiem minimalna,
gdy¿ zosta³ on utworzony na obszarze
948 kilometrów kwadratowych, a
obecnie ma on ich 952. Rozci¹g³o�æ
powiatu z po³udnia na pó³noc wynosi
33 km, a ze wschodu na zachód 43 km.
Bior¹c pod uwagê �rednie wzniesie-
nie nad poziom morza najwy¿ej po³o-
¿on¹ miejscowo�ci¹ jest Porêba Wiel-
ka (580 m), a najni¿ej Ujanowice
(280m).

Mniej dziwne jest to, i¿ radni poparli
wniosek, gdy¿ wi¹¿e siê to z dodatko-
wymi pieniêdzmi wp³acanymi przez
handluj¹cych za uzyskane koncesje.
W roku 2000 by³a to kwota 140 000 z³,
a przy �mizerocie� obecnego bud¿e-
tu ka¿da z³otówka jest bezcenna.

Wydawanie pieniêdzy z funduszu
przeciwalkoholowego te¿ stanowi cie-
kawostkê, bo miêdzy wydatkami na bar-
dzo szlachetne cele jak �Program 7 kro-
ków� kwota 10 000, �wietlica terapeu-
tyczna przy SP nr 2 kwota 10 000z³,
akcja zimowa i letnia 30 000 z³, zajê-
cia pozalekcyjne 10 000 z³ pojawiaj¹
siê pozycje takie jak: wynagrodzenie
pe³nomocnika i obs³ugi biura 21 000z³.,
dzia³alno�æ komisji 15 000 z³. Jest te¿
kilka innych pozycji, o których powin-
ni wypowiedzieæ siê fachowcy co do
celowo�ci wydatkowania na nie pie-
niêdzy.

Dobrze siê sta³o, ¿e podczas sesji,
na której radni mieli podj¹æ uchwa³ê
zwiêkszaj¹c¹ ilo�æ placówek handlo-
wych w naszym mie�cie, pad³ wniosek
o zdjêcie tego punktu z porz¹dku ob-
rad z powodu braku merytorycznych
opinii co do konsekwencji wynikaj¹-
cych z jej podjêcia.

***

Bez zmian w �Limanovii�

Powiat w statystyce
Powiat limanowski obejmuje

2 gminy miejskie oraz 10 gmin wiej-
skich. Najmniejsz¹ obszarowo gmin¹
jest miasto Limanowa (19 km2), a naj-
wiêksz¹ gmina wiejska Mszana Dol-
na  (170 km2).

Na 31.12. 1999r. powiat zamiesz-
kiwa³o 117772 osób (59051 mê¿czyzn
i 58721 kobiet). Pod wzglêdem ilo�ci
mieszkañców najwiêksza jest gmina
wiejska Limanowa, która liczy³a 22348
osób, a najmniejsza gmina S³opnice z
5631 mieszkañcami. Warto jednak za-
uwa¿yæ, analizuj¹c tabelê �Dzieci i
m³odzie¿ w wieku do 18 lat�, ¿e ostat-
nie roczniki s¹ mniej liczne. Najlicz-
niejszy by³ w skali powiatu rocznik
1985, który liczy³ 2264 osób. Natomiast
rocznik 1999 liczy ju¿ sobie 1834 osób,
co daje spadek o prawie 19%. Najwiêk-
szy spadek zanotowano w mie�cie Li-
manowa, gdzie w stosunku do najlicz-
niejszego rocznika z tego okresu w
1999 roku spadek wynosi a¿ 57%. Jest
jednak jedna gmina gdzie pod tym
wzglêdem nast¹pi³ wzrost. W gminie
S³opnice ostatni rocznik jest bowiem
najliczniejszy z ca³ego omawianego
okresu (wzrost o oko³o 3%).

Pod wzglêdem migracji sta³ej naj-
gorzej jest w gminie Laskowa, gdzie w
1999 roku wyst¹pi³o saldo �minus� 58,
a najlepiej w mie�cie Mszana Dolna
gdzie to saldo wynios³o �plus� 63.
Warto zauwa¿yæ, ¿e w naszym mie�cie
saldo jest ujemne i wynios³o �minus�
3. Tak wiêc z Limanowej wiêcej osób
wyje¿d¿a na sta³e ni¿ siê tutaj osiedla.

Bardzo wa¿nym problemem jest
liczba bezrobotnych. Na koniec 1999r.
w powiecie by³o zarejestrowanych
9968 bezrobotnych, z czego tylko
2882 posiada³o prawo do zasi³ku.
Najgorsze jest jednak to, ¿e jak wy-
nika z innych opracowañ w tej gru-
pie bezrobotnych bardzo du¿y udzia³
maj¹ osoby do 24 roku ¿ycia oraz d³u-
gotrwale bezrobotni - niestety w tych
dwóch wska�nikach zajmujemy miej-
sce w niechlubnej piêædziesi¹tce w
skali kraju.

Budownictwo mieszkaniowe roz-
wija siê na terenie powiatu tylko za
spraw¹ budownictwa indywidualnego.

Pisa³ ju¿ kto� do �Echa� o fatal-
nych zmianach dokonanych przez pre-
zesa w sekcji pi³ki no¿nej, o trenerze
bez ¿adnego �pojêcia�, o dziwnym po-
my�le utworzenia dru¿yny dziewcz¹t,
którym kazano graæ w pi³kê no¿n¹.
Spowodowa³o to jedynie obruszenie siê
osób, które poczu³y, ¿e te s³owa doty-
cz¹ w³a�nie ich. Okaza³o siê, ¿e ¿adne
zmiany nie s¹ potrzebne, a pisz¹cy do
�Echa� czytelnik mia³ racjê. Widaæ to
przecie¿ nie tylko po wynikach dru¿y-
ny pi³ki no¿nej, ale i po nastroju w�ród
zawodników. Okaza³o siê tak¿e, ¿e pod-
czas ostatniego walnego zebrania wy-
t³umaczono pi³karzom, powo³uj¹c siê
na statut Klubu, ¿e pogadaæ to sobie
Oni mog¹, ale g³osowa³ i tak bêdzie kto
inny. Tym sposobem nie dosz³o do
¿adnych zmian. Pewnie wiêc jeszcze
d³ugo  nic siê nie zmieni, a koledzy
pi³karze oraz my wszyscy musimy byæ
zadowoleni i koniec!
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Sprostowania

Na muzykê i kolêdy

 - do Wróblów

W numerze 80 �Echa� wkrad³ siê
b³¹d. Opuszczony zosta³ fragment roz-
dzia³u w artykule �Na muzykê i kolê-
dy - do Wróblów�, zawieraj¹cy charak-
terystykê zespo³u. Publikujemy go w
ca³o�ci poni¿ej:

�A w naszej rodzinie tak siê
dobrze sk³ada. My gramy,
�piewamy, a mama uk³ada�

(�piewnik rodziny Wróblów)

Obecnie kapelê tworz¹ ju¿ cztery po-
kolenia. Seniork¹ jest Babcia, czyli p. Geno-

Redakcja przeprasza za pomy³kê Czy-
telników i rodzinê Wróblów.

Równie¿ w ostatnim roku nie wybu-
dowano ani jednego mieszkania ko-
munalnego czy te¿ spó³dzielczego. W
ca³ym 1999 roku oddano do u¿ytku
177 mieszkaniowych budynków indy-
widualnych. Jak wynika z danych naj-
wiêcej wybudowano w gminie Lima-
nowa (41 mieszkañ), a najmniej w
gminie Dobra (1 mieszkanie). Bior¹c
te dane pod uwagê to gdzie te lata gdy
w samej Limanowej oddawano bloki
komunalne i spó³dzielcze?

Praktycznie wszystkie gminy z te-
renu naszego powiatu walcz¹ o status
gminy turystycznej i w tej dziedzinie
upatruj¹ szansy na rozwój i dochody.
Takim centrum ruchu turystycznego
chcia³oby byæ tak¿e, a mo¿e przede
wszystkim, miasto Limanowa. Pod
wzglêdem udzielonych noclegów
przoduje jednak w powiecie gmina
Mszana Dolna (33.744 udzielonych w
1999r noclegów), potem jest gmina
Nied�wied� (28.094). Miasto Limano-
wa w tym zestawieniu, z 17.837 udzie-
lonych noclegów zajmuje dopiero
trzecie miejsce, choæ niestety tylko w
porównaniu do roku 1998 nast¹pi³ tu-
taj spadek a¿ o 40%. Czy tym siê kto�
jednak martwi?

Nasz powiat ma niew¹tpliwie rol-
niczy charakter. W miastach (Limano-
wa i Mszana Dolna) mieszka jedynie
oko³o 18 % ogó³u ludno�ci powiatu, a
gminy wiejskie zajmuj¹ ponad 95%
powierzchni powiatu. Zreszt¹ trudno
jest te miasta traktowaæ jak nie wia-
domo jakie aglomeracje, gdy na przy-
k³ad 60% powierzchni ogólnej miasta
Limanowa stanowi¹ u¿ytki rolne, a
samych indywidualnych gospodarstw
rolnych jest tutaj ponad 400.

W ca³ym powiecie z 952 km2 po-
wierzchni ogó³em 52% to u¿ytki rol-
ne, 41% to lasy i grunty le�ne, a 7%
pozosta³e grunty i nieu¿ytki.

Najwiêcej u¿ytków rolnych w sto-
sunku do ogólnej powierzchni gruntów
jest w gminie Jod³ownik (72,6%), a
najmniej w gminie Kamienica (31,9%).
Dwie gminy maj¹ zdecydowanie cha-
rakter sadowniczy, s¹ to gminy Jod³ow-
nik i £ukowica. W tej pierwszej udzia³
sadów w powierzchni ogó³em wynosi
ponad 14%, a w drugiej ponad 13%.

Najwiêcej lasów i gruntów le-
�nych jest natomiast w gminie Kamie-
nica, gdzie zajmuj¹ one ponad 63%
powierzchni ogó³em.

W tej sytuacji ka¿da z gmin pro-
wadzi sporo dzia³añ w zakresie rolnic-
twa i na ten cel przeznacza czê�æ swo-
jego bud¿etu. Najwiêcej na ten cel kie-
ruje siê �rodków w gminie Limanowa
(3,0%). Bez komentarza pozostawiam
fakt, ¿e jedynie w mie�cie Limanowa
nak³ady na rolnictwo wykazane s¹ na
poziomie 0%! Kto wiêc ma prowadziæ
dzia³ania i jak to robiæ bez pieniêdzy w
stosunku do ponad 400 funkcjonuj¹-
cych tutaj gospodarstw rolnych?

Mo¿na by³oby zak³adaæ, ¿e po pro-
stu brak³o na ten cel pieniêdzy, ale wo-
bec tego jak wyt³umaczyæ fakt, ¿e to
w³a�nie miasto Limanowa przewodzi
na li�cie tych gmin, gdzie najbardziej
wzros³y wydatki na administracjê sa-
morz¹dow¹. Z prostych przeliczeñ
wynika, ¿e wydatki na urzêdników
wzros³y o 130%!

Ze smutnej statystyki, (jako� tak
to wysz³o) na koniec warto zauwa¿yæ,
¿e jak to wynika ze stosownych zesta-
wieñ miasto Limanowa nie pozyska³o
w 1999r. ani z³otówki �rodków na do-
finansowanie zadañ ze �róde³ pozabu-
d¿etowych. Ciekawe jak to siê sta³o, ¿e
wszystkim gminom wiejskim ta sztu-
ka siê uda³a?

Pisa³em na pocz¹tku, ¿e opraco-
wanie jest przydatne i po¿yteczne, i ¿e
dokonuj¹c porównañ oraz analiz da-
nych w nim zawartych mo¿na wyci¹-
gn¹æ wiele wniosków. Raz jeszcze za-
chêcam do lektury.

R. K.

wefa Wróbel; dawniej gra³a na basach, teraz
�piewa, jest równie¿ autork¹ piosenek i przy-
�piewek:
�Nie tak dawno w £ososinie
By³ zupe³nie inny �wiat.
Droga przez wie�, a przy drodze
 S³om¹ krytych parê chat.
Dzi�, gdy spojrzysz na to miejsce
 A mój Bo¿e, czy kto widzia³
Gdzie� ³adniejszy mo¿e �wiat?�

Drugie pokolenie reprezentuj¹ syno-
wie: basista Stanis³aw i Ryszard graj¹cy na
akordeonie, pe³ni¹cy równie¿ funkcjê sze-
fa zespo³u.

Najliczniejsz¹ grupê stanowi¹ wnuki -
wszystkie ukoñczy³y podstawow¹ szko³ê
muzyczn¹, �piewaj¹ i graj¹ na instrumentach.
Piotrek (syn Stanis³awa i Marii) absolwent
LZ, w czasie s³u¿by w Stra¿y Granicznej by³
cz³onkiem wojskowej orkiestry; obecnie ma
w³asny zespó³, gra na 4 instrumentach: akor-
deonie, saksofonie, klarnecie, organach. Jego
siostra Magda, uczennica II LO, �piewa³a w
zespole z mam¹. Kasia, córka Ryszarda i
Marii, gra na flecie prostym i �piewa. Jej brat
Tomek, absolwent �redniej szko³y muzycz-
nej, gra na skrzypcach, podobnie jak Piotr
ma ju¿ w³asny zespó³. Córka Marii Postro¿-
ny z domu Wróbel i Agnieszka gra na flecie
prostym. Obecnie jest studentk¹ ekonomii,
rzadko wiêc znajduje czas na rodzinne mu-
zykowanie. Jej m³odsza siostra, Jadzia ucz¹-
ca siê w klasie maturalnej, gra na skrzypcach,
nale¿y równie¿ do zespo³ów �Limanowianie�
oraz �Echo Podhala�.

Najm³odsz¹ �solistk¹� Wróblów jest
3-letnia Ola - córka Kasi i Janusza Guzików.

Na pro�bê p. Genowefy Wróbel
uzupe³niamy informacjê o kolêdzie na
rzecz dzieci ubogich w £ososinie Gór-
nej. Jej organizatorem jest, oprócz Ak-
cji Katolickiej, Ochotnicza Stra¿ Po¿ar-
na w £ososinie Górnej.

***
W podziêkowaniu p. Juliana Fran-

czyka, dyrektora II LO im. Legionów
Józefa Pi³sudskiego w Limanowej, za
pomoc okazan¹ przy organizacji jubi-
leuszu szko³y pominiête zosta³o nazwi-
sko cz³onka Zarz¹du Miasta p. Stani-
s³awa Golonki.

Redakcja przeprasza za zaistnia³¹
pomy³kê.
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Trzy nagrody na trzecie
tysi¹clecie dla �Z³otej Kropelki�

Kiedy w pa�dzierniku 2000 roku limanowska Fabryka
Chemii Gospodarczej �Gold Drop� �wiêci³a jubileusz dzie-
siêciolecia istnienia firmy, po³¹czony z nadaniem Certyfikatu

ISO 9001, podkre�lano, ¿e jest to piêkne uwieñczenie jej dzia³alno�ci na koniec
wieku. Tymczasem koniec roku przyniós³ kolejne wyró¿nienia. W trzecie ty-
si¹clecie �Z³ota Kropelka� wejdzie nie tylko jako Lider Polskiego Biznesu, zdo-
bywca z³otych medali MTP oraz �srebrnego talara�, ale te¿ jako Promotor Eko-
logii, Przedsiêbiorstwo Fair Play i laureat Ma³opolskiej Nagrody Jako�ci. Te
trzy ostatnie nagrody symbolizuj¹ tworzony od lat wizerunek firmy, dla której
równie wa¿ne jak efekty ekonomiczne s¹: wysoka jako�æ wyrobów, dba³o�æ o
�rodowisko naturalne oraz prowadzenie biznesu w sposób etyczny.

Ma³opolska Nagroda Jako�ci
Konkurs ten zosta³

zorganizowany po raz
trzeci przez Izbê Prze-

mys³owo-Handlo-
w¹ w Krakowie.
W tym roku
przedstawiciele
Kapitu³y MNJ
zwrócili siê z pro-
pozycj¹ udzia³u do

250 firm ma³opol-
skich. Wi¹za³o siê

to z konieczno�ci¹
przeprowadzenia szcze-

gó³owej kontroli, obejmuj¹-
cej wszystkie dziedziny dzia³alno�ci zak³adu: jako�æ pro-
duktów, logistykê, sposób zarz¹dzania, dzia³alno�æ charyta-
tywn¹. Po eliminacjach do �cis³ego fina³u zakwalifikowa³o
siê 12 firm - w�ród nich znalaz³ siê �Gold Drop� obok m. in.
ciesz¹cego siê renom¹ Szpitala Bonifratrów czy przedsiê-
biorstwa �Wawel�. �Z³ota Kropelka� otrzyma³a wyró¿nie-
nie I stopnia, co jest równoznaczne z uzyskaniem II miejsca.
G³ówna nagroda oraz statuetka zwana �krakowsk¹ Nike� przy-
pad³a firmie METALODLEW KRAKÓW. Uroczysto�æ wrê-
czenia Ma³opolskich Nagród Jako�ci tradycyjnie odby³a siê
w sali lustrzanej Teatru im. J. S³owackiego dn. 19 grudnia
2000 roku.

Dyrektor Generalny
Wies³aw ¯ó³towski

Prezes Stanis³aw G¹ga³a V-ce Prezes Stanis³aw Ca³ka V-ce Prezes Stanis³aw Maciuszek
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�Cenimy sobie tê nagrodê - mówi Prezes �Gold Dro-
pu� p. Stanis³aw G¹ga³a - bo jest ona potwierdzeniem, ¿e
Certyfikat ISO 9001 funkcjonuje w firmie, a jako�æ staje
siê naszym symbolem. Udzia³ w finale umo¿liwia wykorzy-
stywanie logo konkursu w materia³ach reklamowych, co
podnosi presti¿ firmy, gdy¿ znak ten jest honorowany w
ca³ym kraju.�

Warto dodaæ, ¿e regionalny konkurs o Nagrodê Jako-
�ci ma swój ogólnopolski i europejski odpowiednik. Na
razie s¹ to trzy oddzielne konkursy, istnieje jednak pro-
jekt, aby uczestnictwo w zmaganiach regionalnych by³o
eliminacj¹ do etapu ogólnopolskiego. W³a�nie w nim za-
mierza wzi¹æ udzia³ �Z³ota Kropelka� w bie¿¹cym roku.
A w przysz³o�ci, byæ mo¿e, bêdzie reprezentowaæ Polskê
w konkursie europejskim...

Promotor Ekologii
Taki w³a�nie tytu³ zdoby³a �Z³ota Kropelka� w ogólno-

polskim konkursie �Firma Przyjazna �rodowisku�, który
odbywa siê pod patronatem Prezydenta RP. Wrêcze-
nie nagród nast¹pi w styczniu br. w pa³acu prezy-
denckim.

Tytu³ ten jest zaskakuj¹cy, przeczy bowiem obie-
gowym opiniom o zak³adach chemicznych jako o
�trucicielach�.

�Od pocz¹tku istnienia �Gold Dropu� starali-
�my siê, aby firma nie by³a uci¹¿liwa dla �rodowi-
ska� - mówi Pan Prezes. �Wiêkszo�æ naszych pro-
duktów ulega ca³kowicie biodegradacji. W proce-
sie produkcji wszelkie pozosta³o�ci w maszynach tzw.
�pop³uczyny� s¹ zawracane, a odzyskane surowce
wykorzystywane ponownie. Mamy ju¿ podpisan¹
umowê z austriack¹ firm¹ na budowê w³asnej
oczyszczalni, przeznaczonej do filtracji �cieków.
Uzyskana w ten sposób woda bêdzie tak czysta, jak
�ródlana, a pozosta³a masa - sprzedawana firmom
np. do wyrobu smarów. Kieruj¹c siê trosk¹ o �rodo-
wisko naturalne, nie mamy nawet tradycyjnej ko-
t³owni, ale ekologiczne piece na olej opa³owy. Nad
czysto�ci¹ naszych wyrobów czuwa laboratorium,
otwarte na pocz¹tku ubieg³ego roku�.

Firma Fair Play
O ten zaszczytny tytu³ ubiega³o siê w 2000 roku

427 firm z ca³ego kraju. Konkurs organizuje Krajowa
Izba Gospodarcza, a bior¹ w nim udzia³ przedsiêbior-
stwa, dla których wa¿ne jest prowadzenie interesów
w sposób etyczny. Jury uwzglêdnia m. in. jak firma
jest postrzegana jako kontrahent, czy wywi¹zuje siê
ze zobowi¹zañ wobec Urzêdu Podatkowego, ZUS-u,
pracowników, czy produkty nie podlega³y reklamacji.

�Z³ota Kropelka� wygra³a konkurs na szczeblu
ma³opolskim. By³a faworytem w zmaganiach centralnych, nie-
stety zabrak³o ³utu szczê�cia - ostatecznie w gronie zwyciêz-
ców znalaz³a siê na miejscu dziewi¹tym i nie otrzyma³a statu-
etki (przyznano j¹ o�miu firmom).

Bêd¹c o krok od g³ównej nagrody, odczuwa siê pewien
niedosyt. Jednak¿e zajêcie tak wysokiej lokaty uprawnia
�Gold Drop� do u¿ywania tytu³u �Firma Fair Play� oraz
wykorzystywania logo konkursu - a to uwiarygodni zak³ad
na rynku jako partnera w interesach.

Sukces firmy mierzony jest nie tylko nagrodami i wyró¿-
nieniami, ale w znacznym stopniu - sprzeda¿¹ produktów. We-
d³ug badañ AC NIELSEN �Gold Drop� zdoby³ ju¿ 5,2% pol-
skiego rynku chemii gospodarczej. Jest to VI miejsce tu¿ za
wielkimi koncernami: UNILEVER, COLGATE, PALMOLI-
VE, BENCKISER, S.C. JOHNSON, HENKEL. Natomiast
p³yn �Window� sta³ siê p³ynem do mycia szyb Polaków; w tej
grupie produktów zajmuje I miejsce, a sprzeda¿ wynosi 28,5%
pod wzglêdem ilo�ciowym.

Wszystkie te osi¹gniêcia s¹ piêknym podsumowaniem dzia-
³alno�ci �Z³otej Kropelki�. A jakie bêdzie dla zak³adu trzecie ty-
si¹clecie? Zapytany o to Pan Prezes przywo³a³ s³owa wypowie-
dziane w czasie jubileuszu: �Przysz³o�æ bêdzie taka, jak¹ j¹ stwo-
rzymy. ̄ yczy³bym sobie, aby �Gold Drop� pozosta³ dobr¹, polsk¹
firm¹. Nie³atwo by³o wej�æ na rynek chemii gospodarczej.

Dzi� �Z³ota Kropelka� jest na nim wysoko notowana. Oby
tak by³o nadal.�

Do tych ¿yczeñ do³¹cza siê redakcja �Echa�

Ilona Machowicz-Jurowicz
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Taka rodzinna melodia

A by³o to tak...

Wszystko zaczê³o siê przed laty w Krynicy,
kiedy ówczesny hokeista KTH Krynica Stefan Cso-
rich namówi³ nieznanego ko³odzieja z Mêciny do wykona-
nia kilku sztuk kijów. Próba wypad³a pomy�lnie i pop³ynê³y
zamówienia. Ju¿ pierwsze kije Bronis³awa Smolenia senio-
ra, zwane krynickimi, zdoby³y uznanie i szybko sta³y siê
znane w ca³ej Polsce. Tak wiêc o przysz³ym sukcesie zade-
cydowa³ przypadek. Mistrzowi ko³odziejstwa powozowe-
go spodoba³a siê ta praca i wkrótce zdoby³ tak¿e dyplom
Mistrza stolarstwa sportowego. Stopniowo udoskonala³ swo-
j¹ produkcjê. Zdawa³ sobie sprawê, ¿e wiedza nie wystar-
czy, trzeba j¹ stosowaæ.

Po jakim� czasie Bro-
nis³aw Smoleñ przeniós³
produkcjê kijów hokejo-
wych do swojej rodzinnej
Mêciny. Tutaj w sutere-
nach nowo wybudowane-
go domu za³o¿y³ warsztat
stolarski, w którym produ-
kowa³ wy³¹cznie profesjo-
nalne kije do gry w hoke-
ja na lodzie. Kije produ-
kowane prze Niego uzna-
wane by³y za doskona³e.
Chocia¿ na �wiecie nie
brakowa³o bardziej reno-
mowanych wytwórni, wy-
roby mistrza Smolenia
mia³y pierwszorzêdn¹

markê. Aby zas³u¿yæ na takie uznanie produkcja musia³a byæ
naprawdê wyborna. Jak to robi³, by³o Jego tajemnic¹.

Kij jak Stradivarius
�Hokejki� Smolenia

nie od razu zawojowa³y
�wiat. Trzeba by³o kilku
lat ciê¿kiej pracy, prób,
aby zaczê³o siê nimi inte-
resowaæ �Podhale�, pó�-
niej inne hokejowe potêgi
polskie i zagraniczne.
Przez lata stara³ siê udo-
skonalaæ swoje wyroby
poprzez odpowiednie me-
tody le¿akowania, ciêcie
kawa³ków drewna czy
preparowanie klejów. Nie
zwleka³ z realizacj¹ do-
brych pomys³ów. Wie-
dzia³, ¿e wygra ten, kto
pierwszy przyst¹pi do
dzia³ania.

Smoleñ wyspecjali-
zowa³ siê w produkcji nowoczesnego kija hokejowego, sk³a-
daj¹cego siê z dwóch czê�ci: drzewca i ³opatki. Opatento-
wa³ trzy sposoby produkcji takiego rodzaju kija. Ka¿dy go-

S³ychaæ j¹ nie tylko w rodzinnej Mêcinie pañstwa Smoleniów, ale w Polsce, a nawet na
�wiecie ju¿ od 50 lat. Najmocniej jej d�wiêki zabrzmia³y w listopadzie ubieg³ego roku, podczas
obchodów tego okr¹g³ego jubileuszu hokejowej firmy �Smoleñ�. Podczas uroczysto�ci na lo-
dowisku w Krynicy Bronis³aw Smoleñ junior zosta³ odznaczony przez prezesa PZHL Zenona
Hajdugê �Z³ot¹ odznak¹ PZHL�, najwy¿szym wyró¿nieniem w polskim hokeju. Takie jubile-
usze zmuszaj¹ do refleksji, powrotu do korzeni. Wróæmy zatem do pocz¹tków.

Od lewej: Bronis³aw Smoleñ junior z ma³¿onk¹ oraz Jego matka.

Bronis³aw Smoleñ - senior na mistrzo-
stwach �wiata w Moskwie - 1986 rok.

Od lewej: Stefan Csorich, który przekona³
B. Smolenia - seniora do produkcji kijów,
obok B. Smoleñ - junior.
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towy kij sprawdza³ osobi�cie metod¹ nacisku na drzewce,
badaj¹c jego elastyczno�æ i sprê¿ysto�æ. Znak �Smoleñ� na
kiju hokejowym musia³ gwarantowaæ najwy¿sz¹ jako�æ. Klu-
by niemal wyprasza³y u Smolenia zwiêkszenie produkcji,
gdy¿ nie by³o wtedy mo¿liwo�ci zakupu kijków za granic¹,
a produkowane przez bielskie zak³ady nie odpowiada³y po-
trzebom i wymaganiom graczy. Mistrz z Mêciny niejedno-
krotnie robi³ kije na specjalne zamówienia hokeistów.

By³ artyst¹-
rzemie�lnikiem,
producentem
najlepszych i
...najtañszych ki-
jów hokejowych
w kraju, fachow-
cem, który po-
trafi³ wykonaæ
kij satysfakcjo-
nuj¹cy ka¿dego
czo³owego ho-
keistê na �wie-
cie. Jego kijami grali hokei�ci podczas mistrzostw �wiata,
olimpiad zimowych w Calgary, Seulu, Albertville. W tym
czasie wiele osób bez zaj¹kniêcia mówi³o, ¿e najlepsze kije
hokejowe to �Smolenie�. Towar z naklejk¹: SMOLEÑ-
MÊCINA by³ poszukiwany nie tylko na krajowych taflach.
Chêtnie grali nimi zawodnicy z wielu krajów Europy i Ame-
ryki, znanych wówczas hokejowych potêg. Legendarni bra-
cia Warwick z Kanady, którzy na prze³omie lat 50-tych i
60-tych stanowili najskuteczniejszy atak �wiata, napisali
do Mistrza: �Smoleñ, Twoje kije s¹ najlepsze, jakimi w
¿yciu grali�my�.

Pamiêta³, ¿e entuzjazm przekonuje

Z kijów p³yn¹³ splendor, dochód, satysfakcja, ale ich twór-
cy to nie wystarcza³o. By³ przewodnicz¹cym Gminnej Rady
Narodowej w Mêcinie, prezesem i dzia³aczem wielu organi-
zacji. W swojej wsi prowadzi³ �zawieruchê� spo³ecznej dzia-
³alno�ci. Obiecywa³ du¿o i dotrzymywa³ s³owa. Dziêki kijom
hokejowym zwiedzi³ pó³ Europy i wypatrywa³ rzeczy god-
nych na�ladowania. Jego zapa³ zachêca³ innych do pracy i
zmienia³ wygl¹d wsi. W tych czasach Mêcina mog³a po-
chwaliæ siê okaza³¹ szko³¹, domem nauczyciela, o�rodkiem
zdrowia, pawilonem handlowym, przystankiem kolejowym,
wodoci¹giem, asfaltowymi drogami, domem kultury, remi-
z¹... To by³a wie� ³adniejsza od innych. Niestrudzony dzia-

³acz wszêdzie zostawi³
cz¹stkê swojej pracy,
czêsto rezygnuj¹c z
¿ycia rodzinnego.

Jako spo³ecznik
Bronis³aw Smoleñ zna-
ny by³ równie¿ w krê-
gach sportowych. Ni-
gdy nie by³ czynnym
sportowcem, ale roz-
mi³owa³ siê w hokeju i

by³ jego najwierniejszym sympatykiem. Towarzyszy³ podczas
najwa¿niejszych spotkañ swoim ulubionym dru¿ynom: kry-
nickim �Szarotkom� i nowotarskiemu �Podhalu�. Swoje kije
sprzedawa³, ale tak¿e czêsto przeznacza³ je na nagrody dla
dru¿yn szkolnych lub juniorów. Kiedy hokej nie odnosi³ ju¿
takich sukcesów bardzo to prze¿ywa³. Obiecywa³ wtedy, ¿e
wyprodukuje kije, które bêd¹ pomagaæ zawodnikom. Wie-
rzy³, ¿e nadejd¹ dla hokeja lepsze czasy.

�Da³em ci na imiê Bronis³aw, to do
czego� zobowi¹zuje�

Od 1992 roku, po �mierci Bronis³awa Smolenia, firmê pro-
wadzi Jego najm³odszy syn, tak¿e Bronis³aw. Podczas naszej
rozmowy pan Bronis³aw wspomina: Ojciec czêsto powtarza³:
�Musisz to kontynuowaæ�. Chcia³, ¿eby to co stworzy³ ist-
nia³o, kiedy Jego ju¿ nie bêdzie. Smoleñ junior wzi¹³ sobie
g³êboko do serca s³owa ojca. Nowy w³a�ciciel ci¹gle udosko-
nala produkcjê kijów hokejowych, aby dorównaæ najlepszym
w �wiecie tego typu firmom. Technologia siê zmieni³a. Drew-
no wypierane jest wysokojako�ciowym tworzywem sztucznym
oraz tkanin¹ szklan¹. Nowa technologia to rury aluminiowe,
do których firma Smoleñ dorabia drewniane koñcówki, któ-
rych u¿ywa siê na ca³ym �wiecie i okre�lane s¹ jako najlepsze.
Konkurencja jest bardzo du¿a, ale mimo to 25% wyrobów tra-
fia na eksport do Czech, S³owacji i Niemiec. �Smoleniami� gra
ca³a polska liga.

Bronis³aw Smoleñ
junior odziedziczy³ po
tacie nie tylko imiê i fir-
mê, ale równie¿ ¿y³kê
spo³ecznikowsk¹ oraz
mi³o�æ do hokeja. Jest
prezesem Ochotniczej
Stra¿y Po¿arnej w Mê-
cinie, radnym powiato-
wym. Wci¹¿ pomaga
w rozwoju bazy sporto-
wej dla dzieci i m³odzie-
¿y. Organizuje miêdzy-
narodowe zawody, tur-
nieje w hokeju na lodzie
dla polskiej hokejowej
m³odzie¿y, turnieje mini-
hokeja dla najm³od-
szych. Od wielu lat

wspó³pracuje z polskimi klubami oraz wieloma klubami za gra-
nic¹.

I co dalej?

 Obecnie rozszerza siê zakres produkcji firmy Smoleñ. W³a-
�ciciel stara siê wej�æ w kooperacjê z firmami czeskimi i s³owac-
kimi, które produkuj¹ ca³y sprzêt hokejowy. S¹ ju¿ tego pierwsze
efekty. M³odzie¿ gra nie tylko kijami Smolenia, ale równie¿ sprzê-
tem ochronnym (rêkawice, nagolenie, naramienniki).

Bronis³aw Smoleñ - junior organizuje
turnieje dla m³odzie¿y.

Bronis³aw Smoleñ - senior przekazuje
nieodp³atnie kije dla KS �Podhale� - 1974r.

Firma �Smoleñ� jest obecna na wielu lodowiskach.
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Kiedy�, przed laty Bronis³aw
Smoleñ-senior zamierza³ rozegraæ w
Mêcinie pokazowy pojedynek hoke-
istów �Podhala� Nowy Targ. Smoleñ
junior  postanowi³ kontynuowaæ pla-
ny ojca. Chce wybudowaæ lodowisko
tzw. fiñsk¹ technologi¹. My�lê, ¿e Mê-
cina jest tak¹ miejscowo�ci¹, gdzie
te plany spotka³yby siê z aprobat¹,
gdy¿ m³odzie¿ mog³aby zacz¹æ je�dziæ
na ³y¿wach, trenowaæ - mówi Smo-
leñ-junior.

Dla Niego i ca³ej rodziny hokej to
nie tylko interes, ale zami³owanie i pa-
sja, dziêki której ju¿ od pó³ wieku wspie-
rany jest polski hokej na lodzie.

Na kolejne lata dzia³alno�ci ¿y-
czymy panu Bronis³awowi Smolenio-
wi zdrowia i realizacji wszystkich za-
mierzeñ, firmie - jak najlepszej kon-
dycji, a hokejowi - powtórzenia suk-
cesów z lat, kiedy z potêgami takimi
jak Finlandia, czy Szwecja grali�my
jak równy z równym.

Smoleñ-junior przekazuje trady-
cje firmy swoim synom, tak wiêc na-
dal bêdzie brzmia³a rodzinna melodia.

Dziêkujê panu Bronis³awowi
Smoleniowi za rozmowê i udostêpnio-
ne materia³y.

Ma³gorzata Ociepka

Kresowianie
A prawda o kresach?
To wywózki ju¿ od 10
lutego 1940r. polskich
rodzin na Syberiê, do

nam si³ê, aby przebaczyæ. Stañ na chwilê
m³ody Polaku, pomy�l o tych co nawet
grobu nie maj¹ tylko nasz¹ pamiêæ. Stañ
i powiedz: zapomnimy! Modliæ siê bê-
dziemy do Pana Boga, ¿e da³ nam ¿yæ w
innych czasach.

My Kresowianie zostali�my poszko-
dowani przez dominacjê sowieck¹, ha-
niebne rz¹dy bezprawia. Od 50 lat kieru-
jemy apele o sprawiedliwo�æ, gdy¿ zo-
stali�my wysiedleni i wyw³aszczeni z oj-
cowizny. Zwracamy siê do pos³ów, aby
zaczêli naprawiaæ ba³agan, bezprawie i
dokonali naprawy stosunków w³asno-
�ciowych po budowniczych nazizmu i ko-
munizmu. O prawa rekompensaty za
utracone mienie dla Kresowian upomi-
na siê Ogólnopolskie Stowarzyszenie
Wierzycieli Skarbu Pañstwa. W Lima-
nowej równie¿ istnieje Ko³o licz¹ce
ponad 40 cz³onków.

Bli¿sze informacje i kontakt z pre-
zesem mo¿na uzyskaæ pod numerem
telefonu: 3371-123

PSK w Limanowej

�Je�li zapomnê o nich, Ty Bo¿e

na niebie zapomnij o mnie�
Kresy-Kresowianie, kto oni s¹?

Gdzie ¿yli i dlaczego m³ody cz³owieku
musisz o tym wiedzieæ! 1 wrze�nia
1939r. - ka¿dy Polak wie co to za data, a
zak³amana przez tyle lat data 17 wrze-
�nia 1939r.?

A przecie¿ s¹ jeszcze w�ród nas Ci,
którzy pamiêtaj¹ straszne dni wywózki
do �nieludzkiej ziemi�, straszne noce z
po¿og¹ palonych domostw, krzyk mor-
dowanych bezbronnych ludzi. Czy to
mo¿liwe cz³owiek-cz³owiekowi? A jed-
nak! Jeszcze do dzi� nie wszystko zosta-
³o wyja�nione, nie o wszystkim wiemy,
jeszcze k³amstwo istnieje. Ginêli ludzie
tylko dlatego, ¿e byli Polakami. O tym
polskim holokau�cie mówi siê ma³o, pra-
wie wcale. Istnieje jaka� obawa, aby jak
najmniej ludzi dowiedzia³o siê prawdy.

Archangielska. Bydlêce wagony zapcha-
ne dzieæmi, kobietami, starcami. Na te-
renach Wo³ynia najpierw nieliczne mor-
dowanie rodzin, a potem masowe. 11 lip-
ca 1943r. na Wo³yniu zginê³o pomordo-
wanych 10 tys. ludzi w miejscowo�ciach
Poryck, Zagaje, Kisielin, Oktawiam,
Chrynów, Krymno, Swojczów. Zginêli
mêczeñsk¹ �mierci¹ w ko�ciele na mszy
�w. Nie oszczêdzono nikogo, dzieci, ko-
biety, starcy, ksiê¿y. Widok ten nie da
siê nigdy wymazaæ z pamiêci!

Czego chc¹ Kresowianie? Chcemy
tylko prawdy niezak³amanej, która powie
�wiatu o zbrodniach pope³nionych na
narodzie polskim. ̄ ycia im nikt nie wró-
ci, ale us³yszawszy prawdê niech Ich
krzyk ucichnie.

Nie zapomnimy o gehennie Kreso-
wych Polaków, módlmy siê za nich do
Pana Boga, módlmy siê za nas, aby da³
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O szpitalu s³ów kilka...
 Z dyrektorem ds. medycznych, Wojciechem Kosti¹
Alicja Kulma: W listopadzie 2000 roku
wygra³ Pan konkurs na stanowisko
dyrektora ds. medycznych w lima-
nowskim szpitalu. Gratulujemy.
Startu Pan nie mia³ ³atwego, za
chwilê do szpitala dotar³a fala straj-
ków pielêgniarek. Czy musia³o do
tego doj�æ w naszym szpitalu?
Wojciech Kostia: Spodziewali�my siê
takiej sytuacji. Wiedzieli�my, ¿e trze-
ba znale�æ jakie� pieni¹dze na podwy¿-
kê wynagrodzeñ. Akcja protestacyjna
to wszystko przy�pieszy³a. Ale cofnij-
my siê parê lat wstecz. Bol¹czk¹ szpi-
tala by³o to, ¿e reforma z 1998 roku
zaskoczy³a nas ca³kowicie jako szpital.
Nikt nie by³ na to przygotowany i nikt
nie wiedzia³, na czym ta reforma pole-
ga. Nie by³y te¿ wdro¿one wcze�niej
pewne mechanizmy, które ratowa³yby
szpital. Przed reform¹ wiêkszo�æ szpi-
tali, podobnych do naszego, czyni³a
wiele starañ w kierunku poprawy swo-
ich finansów. Na przyk³ad ogranicza-
no zatrudnienie, u nas ono z miesi¹ca
na miesi¹c ros³o. Inni doposa¿ali szpi-
tale, pozyskiwali drogi sprzêt dopóki
by³o to mo¿liwe z rozdzielnika mini-
sterialnego, tym samym nie ponosz¹c
bezpo�rednio kosztów, natomiast u nas
trwa³o samozadowolenie, którego kon-
sekwencjê do tej pory ponosimy. Za-
trudnienie ros³o, sprzêtu nie przybywa-
³o, na dodatek nie znali�my rachunku
kosztów, nie mieli�my ¿adnego syste-
mu rozliczenia kosztów. Nieraz dopy-
tywa³em siê o to, ale nikt nie by³ w sta-
nie przedstawiæ danych. I jeszcze wy-
szli�my przed wszystkie s¹siednie szpi-
tale uzyskuj¹c samodzielno�æ na 5 mie-
siêcy przed obowi¹zuj¹c¹ reform¹. W
zwi¹zku z tym, jako zak³ad samodziel-
ny, uzyskali�my ni¿szy kontrakt wstêp-
ny z Kas¹ Chorych, ni¿ mieli�my fak-
tyczne koszty. Te 5 miesiêcy 1998 roku
na progu reformy nas przyziemi³y. A
potem nastêpne parê miesiêcy, ju¿ w
dobie reformy, ze z³ymi kontraktami, z
brakiem rachunku kosztów i do�æ swo-
bodnym wyp³ywem pieniêdzy spowo-
dowa³y, ¿e zad³u¿enie szpitala do po³o-
wy 1999 roku ros³o.

AK: Wtedy te¿ zaczêto robiæ pierw-
sze  kroki, aby opanowaæ tê sytuacjê.
WK: Opanowali�my wydatki, popra-
wili�my kontrakty, dyscyplinê finan-
sow¹, problemy kadrowe zosta³y opa-
nowane. W 2000 roku sp³acili�my
oko³o 1,5 mln z³ d³ugów. Globalnie za-
czêli�my wychodziæ na zero. Oczywi-
�cie sp³acanie d³ugów przez szpital od-
bywa³o siê miêdzy innymi kosztem
bardzo niskich zarobków nas wszyst-
kich. W tej sytuacji podwy¿ki jakie
zaproponowali�my protestuj¹cym
pielêgniarkom by³y absolutnie mak-
symalne, jakie szpital jest w stanie
ud�wign¹æ.
Ustalenia by³y nastêpuj¹ce: 190 z³
brutto podwy¿ki dla wszystkich pra-
cowników z wyj¹tkiem lekarzy, dla le-
karzy 100 z³. Zgodzili�my siê na taki
podzia³. Muszê równocze�nie powie-
dzieæ, ¿e to jest z³y podzia³, bo zacie-
ra ró¿nice wynagrodzenia pomiêdzy
lekarzem i pielêgniark¹ (�rednie wy-
nagrodzenie netto przed podwy¿k¹
wynosi³o: dla lekarzy oko³o 800 - 900
z³, a dla pielêgniarek 500 - 700 z³).
Przy wszystkich aspektach tej sprawy
nie mo¿e byæ tak, ¿e lekarz i pielê-
gniarka zarabiaj¹ tyle samo. Przecie¿
w grê wchodz¹ inne kompetencje, inna
odpowiedzialno�æ, inne wykszta³ce-
nie. W sumie podwy¿ka o kwocie 190
z³ jest du¿a - to stanowi ponad 15%
p³acy. My�lê, ¿e problem zarobków w
S³u¿bie Zdrowia jest jednym z najwa¿-
niejszych. Musi on byæ rozwi¹zany
globalnie. Nie mo¿emy utrzymywaæ
S³u¿by Zdrowia kosztem swoich za-
robków. Fundusz Osobowy we
wszystkich szpitalach stanowi oko³o
60 - 70% wydatków. Tylko oko³o 30%
pozostaje na wszystkie dzia³ania go-
spodarcze, leczenie, diagnostykê, itp.
Proszê sobie wyobraziæ, przy tak ni-
skich zarobkach, jak marne pieni¹dze
s¹ przeznaczone na procedury me-
dyczne. To siê musi zmieniæ.

AK: Sytuacje takie jak np. strajk pie-
lêgniarek czêsto przybli¿aj¹ widmo
likwidacji szpitala. Czy ta gro�ba
jest realna?

WK: Nie ma takiego bezpo�redniego
zagro¿enia. Kondycja naszego szpita-
la mo¿e nie jest za dobra, ale tragiczna
te¿ nie jest. Z drugiej strony, nie mo¿-
na sprowokowaæ takiej sytuacji, kiedy
decyzja o likwidacji szpitala by³aby
niezbêdna. Ona by³aby realna wtedy,
gdyby�my nie potrafili realizowaæ kon-
traktów z Kas¹ Chorych z powodu bra-
ków materia³owych, personalnych,
technicznych - to jedna rzecz. A druga,
gdyby warunki finansowe kontraktów
nie pozwoli³y na funkcjonowanie szpi-
tala. My jeste�my mo¿e s³abo wyposa-
¿eni, ale mie�cimy siê jako szpital po-
wiatowy w przeciêtnych granicach.
Kontrakty z Kas¹ Chorych z roku na
rok mamy korzystniejsze. Nie s¹ mo¿e
one za bogate, ale pozwalaj¹ normal-
nie ¿yæ. Drug¹ tak¹ spraw¹, istotn¹ dla
wszystkich aspektów, jest to, ¿e mamy
pacjentów. Mamy potwierdzenie po-
trzeby istnienia tego szpitala, a w my�l
reformy: za pacjentem id¹ pieni¹dze.
Mamy zabezpieczenie sprzêtowe, ci¹-
gle ten szpital staramy siê doposa¿yæ,
kontrakty z Kas¹ Chorych s¹ nieco
lepsze. Mamy pacjentów. To daje
mo¿liwo�æ pomy�lnego patrzenia w
przysz³o�æ.

AK: Przystêpuj¹c do konkursu na sta-
nowisko dyrektora mia³ pan zapew-
ne �pomys³ na szpital�, wizjê tego
szpitala?
WK: Gdybym takiej wizji nie mia³, ni-
gdy bym siê nie podj¹³ pe³nienia tej
funkcji. Ale nie mam w zanadrzu jaki�
z³otych pomys³ów. My�lê, ¿e trzeba
realnie w tej rzeczywisto�ci umieæ siê
znale�æ. Obecny system zdrowia nie
jest bardzo dobry, ale te¿ nie ma co siê
na niego obra¿aæ. Trzeba go zaakcep-
towaæ i w miarê mo¿liwo�ci korzystaæ
z tego co siê da. Dostosowaæ siê do tych
warunków gry, jakie nam narzuca Kasa
Chorych, czyli poprawiaæ kontrakty z
roku na rok, co nam siê na razie udaje.
Wdra¿aæ jeszcze wiêksz¹ dyscyplinê fi-
nansow¹ poszczególnych oddzia³ów
i ca³ego szpitala. Przestrzegaæ zasad,
które na nas wszystkich wymusza Kasa
Chorych, ze swojej strony d¹¿¹c do
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podniesienia wysoko�ci kontraktów. Pozyskiwaæ dodatkowe pieni¹-
dze, które pozwol¹ nam doinwestowaæ szpital, g³ównie na drodze
programów rz¹dowych, takich jak na przyk³ad: Zintegrowany Sys-
tem Ratownictwa Medycznego. To nie jest jedyny program - jest ich
wiele i trzeba umieæ dotrzeæ do nich i do pieniêdzy id¹cych za nimi.
Poza tym trzeba prowadziæ rozs¹dn¹ politykê kadrow¹. Zachowy-
waæ odpowiednie standardy medyczne naszych �wiadczeñ. Co do
polityki kadrowej, jeste�my bliscy sytuacji, kiedy stan zatrudnienia
pielêgniarek jest taki, na jaki nas staæ i jaki jest nam potrzebny. W
dziale technicznym widzê jeszcze mo¿liwo�ci redukcji zatrudnienia,
bo je¿eli mo¿emy uzyskaæ pewne �wiadczenia poza szpitalem i s¹
one tañsze, to nie musimy sami tego wykonywaæ.

Musimy dbaæ o odpowiedni¹ kadrê medyczn¹ i leczyæ ludzi na
odpowiednim poziomie. Musimy mieæ dobrych fachowców. Je¿eli
zaistnieje potrzeba zatrudnienia osoby o wysokich kwalifikacjach, to
my musimy to zrobiæ.

AK: Czy nasz szpital nadal znajduje siê w Programie Zintegrowa-
nego Ratownictwa Medycznego?
WK: Nie do�æ, ¿e znajduje siê, to uzyskali�my fundusze na remont
Izby Przyjêæ, szeroko pojêtej Izby Przyjêæ, czyli tzw. Oddzia³u Ra-
tunkowego, który jest dostosowany ju¿ do potrzeb nadchodz¹cych
lat. Walczyli�my o ten program i bêdziemy jednym z pierwszych w
województwie, którzy uruchomi¹ ca³kowicie oddzia³ pod wzglêdem
organizacyjnym i technicznym. Jest to te¿ �ród³o uzyskania dodatko-
wego sprzêtu dla szpitala, na który nie by³oby nas staæ.

AK: Czy szpital zyskuj¹c Dyrektora, nie straci³ �wietnego chirurga?
WK: Ja nigdy nie odejdê od zawodu chirurga - ortopedy. Nie mogê
siê zaj¹æ tylko administrowaniem. Je¿eli zdecydowa³em siê na po-
�wiêcenie czê�ci swojego czasu na dzia³ania administracyjne, to po
to, by�my mogli spokojnie ¿yæ i zajmowaæ siê medycyn¹ w sposób
w³a�ciwy.

AK: Czego nale¿a³oby Panu, Dyrektorze ¿yczyæ, aby satysfakcja z
pe³nienia tak odpowiedzialnej funkcji by³a pe³na?
WK: Do tej pory udaje nam siê dobrze leczyæ. Mamy dobr¹ kadrê,
kszta³cimy lekarzy i pielêgniarki, staramy siê rozszerzaæ zakres
us³ug, wykonywaæ je na przyzwoitym poziomie w stosunku do
innych szpitali powiatowych. Ale nie da siê leczyæ i to dobrze
leczyæ za ma³e pieni¹dze.

My�lê, ¿e jednym z warunków naszego dalszego dzia³ania
jest przychylno�æ, poparcie w³adz rejonu w naszych d¹¿eniach do
uzyskania dodatkowych �rodków na cele inwestycyjne i sprzêto-
we. Ju¿ najwy¿szy czas, ¿eby ten szpital zacz¹³ normalnie funk-
cjonowaæ, ¿eby ka¿dy zacz¹³ robiæ to, co najlepiej umie. ¯eby
przesta³y braæ górê i wyciszy³y siê na szczeblu uk³adu administra-
cyjno - politycznego emocje polityczne, które przez d³u¿szy czas
panowa³y wokó³ szpitala. Medycyna zawsze by³a apolityczna. Jest
naszym wspólnym interesem pomy�lny rozwój szpitala w Lima-
nowej. Ten szpital jest przede wszystkim potrzebny ludziom, mo¿e
to truizm, ale my wszyscy w tej gor¹czce dzia³ania czêsto o tym
zapominamy. Pierwsz¹ powinno�ci¹ szpitala jest leczenie, rato-
wanie ¿ycia ludzkiego. St¹d pro�ba o aprobatê, sympatiê i wspar-
cie do wszystkich w³adz rejonu na szczeblu gminnym, miejskim
czy powiatowym.

Dziêkuj¹c za rozmowê i po�wiêcony czas, ¿yczê w imieniu Redak-
cji  powodzenia we wszystkich Pana dzia³aniach.

Alicja Kulma

�rozstania przychodz¹ nagle i tak sobie, je-
¿eli Bóg rozdzieli, to potem pojedna. Najd³u¿sze
to rozstanie po którym siê ¿yje jakby serce pêk³o i
w taki sposób, ¿e nikt nie rozumie�.

 (ks. J. Twardowski)

17 grudnia 2000 r. na
limanowskim cmentarzu
po¿egnali�my nasz¹ drog¹
kole¿ankê - Alicjê Pa³kê.
Trudno wyraziæ w s³owach
to, co siê czuje, gdy odej-
dzie od nas kto� bliski. To
banalna refleksja, ale tak
niedaleka prawdy, ¿e nie-
odparcie narzuca siê nam
zawsze, gdy stajemy wo-

bec nieub³aganego dramatu �mierci kogo�, kto by³
blisko nas, kto stanowi³ cz¹stkê naszego ¿ycia.

Trudno pogodziæ siê z odej�ciem cz³owieka,
zw³aszcza przedwczesnym, w pe³ni si³ twórczych,
w lecie ¿ycia.

Ala ¿y³a zaledwie 41 lat. Swe ¿ycie zawodo-
we zwi¹za³a ze szko³¹. Najpierw pracowa³a w szko-
le w Rupniowie, a przez ostatnie 12 lat - w Szkole
Podstawowej nr 3 w Limanowej. By³a taka zwy-
czajna. Zawsze pogodna, u�miechniêta, gotowa
s³u¿yæ rad¹ i pomoc¹. Da³a siê poznaæ jako zdy-
scyplinowana, pracowita, pe³na inwencji i energii
nauczycielka, ceniona wychowawczyni i przyja-
ció³ka dzieci. Wyczulenie na ludzkie sprawy, ro-
zumienia ich - to cecha, która nie rodzi siê sama z
siebie, lecz z osobistych do�wiadczeñ i w³a�ciwej
postawy jak¹ zawsze reprezentowa³a Ala. Zyska³a
tym uznanie nie tylko dzieci i m³odzie¿y, ale te¿
rodziców i kolegów.

Dla nas, Grona Pedagogicznego szko³y by³a nie
tylko dobr¹ kole¿ank¹, ale te¿ serdeczn¹ przyjació³-
k¹, któr¹ szanowali�my za Jej szlachetno�æ, prawo�æ
i dobroæ. By³a istot¹, która chêtnie doradza³a, po-
maga³a, a jak trzeba by³o mówi³a prawdê w oczy. I
wybacza³a, zanim kto� J¹ o to poprosi³.

Wiadomo�æ o chorobie przyjê³a z pokor¹. To
by³ czas Jej próby i Jej wielko�ci. Pokaza³a nam jak
godnie znosiæ cierpienie. Ta ostatnia lekcja, któr¹
poprowadzi³a dla nas w tak trudnym dla siebie cza-
sie, by³a najwa¿niejsz¹ lekcj¹ w Jej ¿yciu. Nie zna-
my do koñca prawdy o ¿yciu i �mierci. Jednak wie-
rzymy, ¿e Ala pogodzona z tym co nieuniknione
odesz³a do �wiat³a. Nasza Droga Ala id¹c po cier-
nistej drodze swego ¿ycia, na zawsze ocali³a swój
�lad od zapomnienia w naszych sercach i pamiêci.

Kole¿anki i Koledzy

Zachowaæ w pamiêci

Alicja Pa³ka
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Gdy mija stary rok, zastanawiamy siê co przyniesie nam nowy. My�limy wtedy najczê�ciej
o najbli¿szych i o przysz³o�ci tej najbli¿szej. Natomiast gdy stajemy na progu nie tylko roku,
ale ca³ego stulecia i tysi¹clecia, nasze my�li ogarniaj¹ wiêcej osób, zdarzeñ. My�li przekraczaj¹
wszelkie granice, wszak przed nami tysi¹c lat. Czy pomy�leli�cie Pañstwo co przez najbli¿sze
sto lub tysi¹c lat stanie siê z ksi¹¿k¹?.. To pytanie zada³a sobie na pewno Ania Hebda, która ma
16 lat i jest uczennic¹ I Liceum Ogólnokszta³c¹cego w Limanowej. Za namow¹ pani prof. J.
Kunickiej, wziê³a w 2000 roku udzia³ w VIII Konkursie Literackim organizowanym przez
Nowotarski Dom Kultury. Konkurs by³ inspirowany s³owami:

�Najczarniejszym snem wspó³czesnych ludzi ksi¹¿ki jest obraz myszy komputerowej po¿eraj¹-
cej Galaktykê Gutenberga. Czy sen ten siê urzeczywistni? Czy mo¿liwy jest pakt o nieagresji miê-
dzy kultur¹ s³owa, a kultur¹ klikania?�

Ania zg³osi³a swoj¹ pracê podpisuj¹c j¹ god³em: �Kapustka� i zosta³a laureatk¹ tego¿ kon-
kursu, zdobywaj¹c równorzêdnie z Tomaszem £a� g³ówn¹ nagrodê. Serdecznie gratulujemy i
¿yczymy kolejnych sukcesów. Pracê publikujemy poni¿ej.

Redakcja

Kilka delikatnych, wrêcz tanecznych kro-
 ków, chwila ciszy, kolejne odg³osy

zetkniêcia siê stóp z pod³og¹ i ener-
gicznie otworzone drzwi. W jednej
rêce sok, w drugiej plecak, który
ju¿ jest obok biurka. Przymru¿o-
ne oczki, rozkosznie zmarszczo-
ny nochalek, ³agodny u�miech i
zbli¿enie. Ju¿ stoi obok; nie�mia-
³o, jakby ze strachem, chocia¿ to
nie jest strach, to raczej jaki� ro-
dzaj wzruszenia, rozczulenia.
Patrzy �wiec¹co-zielonymi
oczyma, przeszywa swym
wzrokiem ka¿dy milimetr, ka¿-
d¹ stronê, ka¿d¹ literkê. Nie spusz-
czaj¹c ze mnie wzroku, podnosi
szklankê do ust. Wyci¹ga rêkê, by za
moment cofn¹æ j¹ speszonym ruchem.
Jeszcze raz; tym razem Jego rêka do-
tyka mej oprawy, g³adzi j¹ delikatnie,
subtelnie... Krótkie: �No, chod�, Ma³a�, roz-
brajaj¹cy u�miech, szybki ruch i...

Siedzimy razem, ja i On, On i ja. Jego rêka
przewraca strony, w ka¿d¹ literkê oczy

wpatruj¹ siê z czu³o�ci¹, usta poruszaj¹ w szepcie. I za-
pach cynamonu. Nie wiem sk¹d i dlaczego. Jego rêce
zawsze pachn¹ cynamonem. Po prostu. Ka¿de spojrzenie jest
jak fala ciep³a przeszywaj¹ca mnie od pierwszej do ostatniej
strony, ogarniaj¹ca ka¿dy atom, który na³adowuje... czym?
Czym� nadzwyczaj ciep³ym, serdecznym, daj¹cym poczucie
bezpieczeñstwa, czym� roztaczaj¹cym parasol ochronny. Mo-
mentami odrywa wzrok od strony, od kartki, i przenosi go
gdzie� ponad, ponad to co tu i teraz. W g³êbiny wyobra�ni.
Wtedy rozpieszcza stronê dotykiem, pod wp³ywem którego
rozkoszne dreszczyki skacz¹ ze strony na stronê... I ta ma-
giczna aura cynamonu roztoczona wokó³...

Kilka delikatnych kroków, lekkich wrêcz tanecznych, chwi-
 la ciszy, kilka kroków ciê¿szych, drzwi otwarte nie tak

energicznie i On. Z kartonem w rêkach. Za nim kto� jeszcze...

I nie ma go obok, nie patrzy czu-
le, nie dotyka. G³osy, urwane
zdania; monitor... kupi³e� ju¿
modem?... za chwilê bê-
dziesz móg³ zacz¹æ... tak,
95... uhm... najlepszy. I za-
pach cynamonu. Niewyra�-
ny, zmieszany z inn¹, tak
obc¹, woni¹...

£agodny, rytmiczny stuk.
  Ka¿dy klawisz ugina

siê pos³usznie pod naciskiem
Jego palca, oczy patrz¹ na

ekran, lecz wzrok nie jest prze-
szywaj¹cy, szklany monitor nie

czuje dreszczyków. Jego elektrycz-
ne atomy nie odbieraj¹ zapachu cy-

namonu, nie znaj¹ go nawet...

Nie, nie dzisiaj Ma³a�. Krótkie spojrze-
      nie bez wyrazu. Mo¿e pe³ne lito�ci,

wspó³czucia... Mo¿e po prostu puste. £agodny, ryt-
miczny stuk... Chyba wilgoæ panuje w pokoju...

Stuk ju¿ nie tak delikatny, wrêcz nerwowy i nieprzyjem-
ny. Pisk rzuconej w z³o�ci myszki, coraz szybsze ude-

rzenia (nie-dotyki) w klawiaturê i krzyk, od którego zatrz¹s³
siê On sam... �Cholerny komputer, musia³ siê zawiesiæ...�.
Kilka kroków, ospale zamkniête drzwi...

Kilka cichych, dyskretnych kroków, chwila bezg³osu,
szybki oddech przebijaj¹cy drewno drzwi, lekkie, nie-

pewne naci�niêcie klamki... W jednej rêce sok, w drugiej
plecak, który ju¿ jest obok biurka. I On ju¿ stoi blisko, bli-
ziutko. Czujê ca³¹ sob¹, jak Jego rêce, tak silne w swej deli-
katno�ci, bior¹ mnie pieszcz¹c ok³adkê. Odbite od setek �cian
s³owa �No, chod�, Malutka�. Znów siedzimy razem. Krót-
kie lito�ciwe spojrzenie pos³ane monitorowi. Przenikliwy
wzrok, dreszczyki, wejrzenie w wyobra�niê...

I zapach cynamonu. Nie wiem sk¹d i dlaczego. Jego rêce
zawsze pachn¹ cynamonem. Po prostu.

Anna Hebda

Co siê
komu

w
duszy
gra
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Prze³om XX i XXI wieku
obfituje w jubileusze. W stycz-
niu br. dziesiêciolecie powsta-
nia �wiêci³ tak¿e Chór Ch³opiêcy Bazyliki Matki Bo¿ej
Bolesnej w Limanowej, za³o¿ony i prowadzony przez
Pani¹ Dyrektor Szko³y Muzycznej, Halinê Dyczek. Jego
historiê przybli¿y³ czytelnikom �Echa� cykl artyku³ów
p. Mariana Wójtowicza �Cudze chwalicie, swego nie
znacie�, publikowanych na ³amach gazety od kwietnia
do grudnia 2000 roku. Warto jedynie przypomnieæ, ¿e
obecnie chór nale¿y do najlepszych w Polsce, jest laure-
atem Ogólnopolskiego Konkursu Chórów Szkolnych w
Bydgoszczy w 1994 roku, koncertowa³ wielokrotnie w
kraju i za granic¹, m. in. go�ci³ w Watykanie u Ojca
�wiêtego Jana Paw³a II, w parafii polskiej w Pary¿u oraz
w zaprzyja�nionych z Limanow¹: Wathlingen i Dolnym
Kubinie.

Uroczysto�ci jubileuszowe rozpoczê³o otwarcie wystawy
po�wiêconej dzia³alno�ci Chóru, 4 stycznia br. w Bibliotece
Miejskiej. Obecni byli na nim przedstawiciele w³adz samo-
rz¹dowych, a Burmistrz Miasta p. Leszek Wo�niak wrêczy³
odznaki �Zas³u¿ony dla Miasta Limanowa� tym, którzy wspie-
raj¹ dzia³alno�æ Chóru: p. Halinie Dyczek, p. Kazimierze
Wronie i p. Adamowi Mazudze. Przyznano równie¿ pami¹t-
kowe dyplomy, które otrzymali: p. Emilia Król, p. Renata
Czaja, p. Edyta Lachor, p. Renata K¹dzio³ka oraz p.p. Marta
i Marian Wójtowiczowie.

Wystawê przygotowa³ Komitet Organizacyjny Obchodów
10-lecia; zgromadzone zdjêcia ukazuj¹ m. in. pocz¹tki Chóru,
koncerty, obozy szkoleniowe, wyjazdy - czyli najwa¿niejsze wy-

darzenia z ¿y-
cia wspólnoty.
Zamyka j¹
rozdzia³ zaty-
tu³owany: �Czekaj¹c na sponsorów�, przedstawiaj¹cy orygi-
nalny sposób zarobkowania Chórzystów - zbieranie makula-
tury (!). Ta karta w historii Chóru wci¹¿ czeka na zape³nienie.

W �wiêto Trzech Króli, 6 stycznia br., dok³adnie w 10 lat
po pierwszym koncercie w Bazylice MBB odby³y siê uroczy-
sto�ci g³ówne. Jubilaci i ich go�cie uczestniczyli we Mszy �w.
koncelebrowanej, sprawowanej przez by³ych opiekunów
Chóru: ks. Artura Wa¿nego oraz ks. Krzysztofa Kitê; ks. Sta-
nis³awa Wojcieszczaka, który przyjmowa³ Chórzystów na jed-
nym z obozów w Ochotnicy Dolnej, a tak¿e sympatyka Chó-
ru od momentu jego powstania - ks. W³adys³awa Rysia. Po

Mszy �w. nast¹pi³ oczekiwany koncert, który da³y wszystkie roczniki - st¹d w 70-cioosobowej grupie wiêcej
by³o tenorów i basów ni¿ sopranów i altów. Z gratulacjami przyby³y zespo³y: nauczycieli Szko³y Muzycznej
�Akcent�, chór mieszany Bazyliki MBB oraz zespó³ �Spod Kicek�. Gra³a równie¿ orkiestra parafialna p.
Stanis³awa Pajora. A po koncercie wszyscy spotkali siê w Domu Pielgrzyma, gdzie w atmosferze serdeczno�ci
nie by³o koñca wspomnieniom...

Sta³ siê czê�ci¹ ¿ycia...
Dziesiêæ lat z Chórem Ch³opiêcym
Bazyliki MBB w Limanowej

Byli i obecni cz³onkowie Chóru w czasie koncertu jubileuszowego.

Podczas koncertu w Bazylice M.B.B. - dyryguje H. Dyczek.

Otwarcie wystawy po�wiêconej dzia³alno�ci Chóru w Bibliotece
Miejskiej - trzecia od lewej za³o¿ycielka Chóru p. Halina Dyczek.



19Echo Limanowskie nr 81 Styczeñ - Luty 2001

Jubileusze sk³aniaj¹ do refleksji i podsumowañ. Z tej
okazji, dla czytelników �Echa� wspomnieniami podzieli-
³a siê za³o¿ycielka Chóru i jego dyrygentka p. Halina Dy-
czek. �Chór sta³ siê czê�ci¹ mojego ¿ycia oraz moich naj-
bli¿szych� - powiedzia³a podczas rozmowy. �Pochodzê z
rodziny, w której istnia³y tradycje muzyczne, mia³am dziad-
ka, Ludwika Wilczka, graj¹cego na kilku instrumentach;
jego legenda przetrwa³a we mnie. Tu, w Limanowej ukoñ-
czy³am Szko³ê Muzyczn¹ I stopnia w klasie p. Aleksandry
Zieliñskiej-Pa³ki. Pó�niej by³o liceum oraz Akademia
Muzyczna w Krakowie. Gdy po powrocie do domu zajê-
³am siê organizowaniem Chóru, czerpa³am równie¿ z do-
�wiadczeñ rodziny - wujek mojej mamy, ks. W³adys³aw
Ry� za³o¿y³ wiele chórów w czasie swej pracy duszpaster-
skiej. Posz³am wiêc za jego przyk³adem.�

- Up³ynê³o w³a�nie 10 lat od pierwsze-
go koncertu Chóru w Bazylice MBB w
Limanowej. Jak Pani wspomina jego
pocz¹tki, jak narodzi³ siê pomys³?
- Okoliczno�ci powstania by³y do�æ zwy-
czajne. W naszej parafii pracowa³ ks.
St. Ciosek, któremu pomaga³am prowa-
dziæ chór mieszany. Akurat koñczy³am
studia na Akademii Muzycznej (1988
rok), gdy poprosi³ mnie, abym pomog³a
prowadziæ chór jego znajomemu. By³
to ks. Adamczyk, który w³a�nie za³o¿y³
chór ch³opiêcy w Bochni i przygotowy-
wa³ siê do wyjazdu na obóz kwalifika-
cyjny. Pomys³ bardzo mi siê spodoba³,
wybra³am wiêc pobyt na obozie, rezy-
gnuj¹c wtedy z kursu dyrygenckiego
(ukoñczy³am go rok pó�niej). Z ks.
Adamczykiem wspó³pracowa³am pó�-
niej przez 2 lata. Jednak dojazdy do
Bochni by³y do�æ uci¹¿liwe. Poza tym
ks. Pra³at Józef Porêba wielokrotnie wy-
ra¿a³ chêæ utworzenia chóru przy Ba-
zylice MBB w Limanowej. Kiedy w
1990 roku pojawi³am siê u niego z tak¹
propozycj¹, ucieszy³ siê bardzo i zaofe-
rowa³ pomoc. Pe³na zapa³u przyst¹pi-
³am do pracy; w listopadzie zrobi³am
nabór w�ród uczniów klas III-VI, a w
styczniu, w �wiêto Trzech Króli, by³ ju¿
pierwszy wystêp.
- Od chwili powstania Chór towarzy-
szy uroczysto�ciom religijnym i naro-
dowym w naszej Bazylice. Jak dobie-
rany jest repertuar, które utwory zali-
czane s¹ do jego kanonu?
- Na repertuar sk³ada siê g³ównie mu-
zyka sakralna. Staram siê, aby zapoznaæ
m³odzie¿ z jej klasyk¹, zanim zaczn¹
�piewaæ repertuar wspó³czesny. Korzy-
stamy wiêc z bogatego zbioru i trady-
cji muzyki ko�cielnej zachodniej oraz sta-

rocerkiewnej
(rzadko wykonywanej w ostatnich la-
tach). Mamy opracowany Chora³ Gre-
goriañski. Poza tym �piewamy du¿o
utworów wspó³czesnych - jest to moja
ulubiona epoka. Mam kontakt z kom-
pozytorami: prof. Józefem �widrem,
wyk³adowc¹ AM w Katowicach oraz
prof. Janem Wêcowskim, szopenolo-
giem AM w Warszawie - czasem de-
dykuj¹ nam nowo powsta³e dzie³a. Wy-
konujemy równie¿ wiele pie�ni patrio-
tycznych, zwi¹zanych z wa¿nymi rocz-
nicami narodowymi. Ma to walor wy-
chowawczy; w ten sposób m³odzie¿ po-
znaje historiê naszego kraju.
Sta³y repertuar naszego Chóru tworz¹:
Polonez �Po¿egnanie Ojczyzny� M.K.
Ogiñskiego, �Moja piosnka� do s³ów
C.K. Norwida z muzyk¹ J. �widra, �Al-
leluja� z Oratorium �Mesjasz� J.F. Ha-
endla oraz �Pie�ñ Kap³ana� z opery
�Nabucco� G. Verdiego.
- Chór koncertowa³ wielokrotnie w kra-
ju i za granic¹. Które wystêpy zacho-
wa³y siê w Pani pamiêci w sposób
szczególny?
- Na pewno wizyta w Watykanie, gdzie
wystêpowali�my dla Ojca �wiêtego
dwukrotnie. Najpierw by³o to podczas
prywatnej audiencji - �piewali�my Po-
loneza Ogiñskiego. Trzy dni pó�niej,
po zwiedzeniu okolic Rzymu i Monte
Cassino, przez szczê�liwy zbieg losu
okaza³o siê, ¿e bêdziemy �piewaæ w
czasie audiencji generalnej. Sta³o siê to
ogromnym prze¿yciem dla mnie jako
dyrygenta. Gdy rozpoczêli�my, skiero-
wa³am wzrok przed siebie i uderzy³
mnie niesamowity widok: t³umy piel-
grzymów, olbrzymi Plac �wiêtego Pio-
tra a w tle - Wieczne Miasto!

- Proszê przypomnieæ najbardziej
wzruszaj¹ce, zaskakuj¹ce i trudne
momenty w historii Chóru.
- Chyba dla ka¿dego wierz¹cego cz³o-
wieka wzruszaj¹ce s¹ spotkania z Oj-
cem �wiêtym. A szczególnie mocno
prze¿ywaj¹ je ci, którzy �piewaj¹. Dla-
tego w�ród drogich wspomnieñ jest
audiencja w Watykanie oraz koncerty
Chóru podczas Ró¿añca w Lud�mie-
rzu, czy te¿ Mszy �wiêtej w Starym
S¹czu. Najbardziej zaskakuj¹ce wyda-
rzenie wi¹¿e siê z pielgrzymk¹ do Rzy-
mu, gdy niespodziewanie, tu¿ przed
audiencj¹ na Placu �w. Piotra podszed³
do nas Ojciec K. Hejmo i poinformo-
wa³, ¿e bêdziemy tworzyæ oprawê mu-
zyczn¹. By³a to ogromna niespodzian-
ka i wielki zaszczyt. Do trudnych mo-
mentów nale¿¹ niektóre sytuacje wy-
chowawcze, wynikaj¹ce z nadmiernej
¿ywio³owo�ci i �ciekawo�ci� ¿ycia
ch³opców. Lecz po latach wspomina siê
je czêsto z u�miechem.
- W ci¹gu dziesiêciu lat przez Chór prze-
winê³o siê wiele m³odzie¿y. Jak wygl¹-
da rekrutacja? Czy przynale¿no�æ do
Chóru staje siê rodzinn¹ tradycj¹?
- Nabór do Chóru organizowany jest na
pocz¹tku ka¿dego roku szkolnego. Wte-
dy odwiedzam szko³y podstawowe i
przes³uchujê uczniów klas trzecich. Pó�-
niej kandydaci otrzymuj¹ zaproszenie na
egzamin; ci, którzy go zdadz¹, zostaj¹
przyjêci do grupy wstêpnej i przez rok
uczestnicz¹ w zajêciach emisji g³osu.
Koñczy je egzamin kwalifikuj¹cy na
obóz. Jest on ogromn¹ prób¹ samodziel-
no�ci dla m³odych ch³opców, czêsto
bywa pierwszym pobytem bez mamy,
s¹ wiêc ³zy i pocieszanie. I wreszcie po
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ostatnim egzaminie, kandydat sta-
je siê pe³noprawnym cz³onkiem
Chóru.
W naszej wspólnocie �piewaj¹ ca³e
rodziny - przyk³ad starszych poci¹-
ga m³odsze rodzeñstwo lub krew-
nych. Widaæ te¿ ogromn¹ rado�æ
rodziców, gdy mog¹ do Chóru
wprowadziæ kolejn¹ pociechê.
Ch³opcy wi¹¿¹ siê z zespo³em czê-
sto a¿ do matury. Potem opuszcza-
j¹ Limanow¹, podejmuj¹ studia,
lecz niejednokrotnie kontynuuj¹
swe zainteresowania np. �piewa-
j¹c w chórach akademickich.
- Udzia³ w zajêciach Chóru cieszy
siê du¿¹ popularno�ci¹, a kandyda-
tów jest zwykle o wiele wiêcej ni¿
przyjêtych...

- Chór jest wspólnot¹. Spêdzamy ze
sob¹ du¿o czasu, spotkania daj¹ mo¿li-
wo�æ czêstego kontaktu z rówie�nika-
mi, wyjazdy ucz¹ odpowiedzialno�ci i
samodzielno�ci. Form¹ jednoczenia s¹
obozy, podczas których oprócz prób or-
ganizujemy wycieczki, podchody, ogni-
ska. Je�li dochodzi do naruszenia dys-
cypliny, co spowodowane jest ¿ywio³o-
wo�ci¹ ch³opców, staramy siê przede
wszystkim wyt³umaczyæ konsekwencje
nieodpowiedniego postêpowania. Du¿¹
rolê w wychowywaniu i kszta³ceniu
charakterów ch³opców spe³niaj¹ opie-
kunowie - ksiê¿a. Ja zajmujê siê przede
wszystkim opracowaniem repertuaru,
przygotowaniem do koncertów, szkole-
niem g³osu.
- Chór posiada du¿y dorobek. Które
wyró¿nienia i nagrody s¹ Pani zda-
niem, najcenniejsze?
- Na pewno nagroda na Ogólnopolskim
Konkursie Chórów Szkolnych w

Bydgoszczy w 1994 roku, kiedy to zdo-
byli�my Br¹zowy Kamerton. By³y to po-
cz¹tki dzia³alno�ci, aby dotrzeæ do fina³u,
nale¿a³o przej�æ przez eliminacje woje-

wódzkie i regionalne - w obu ka-
tegoriach zdobyli�my pierwsze
miejsca. Marzy nam siê powtó-
rzenie tego sukcesu, jednak kon-
kurencja jest coraz wiêksza, a z
powodu licznych koncertów ci¹-
gle brak czasu na solidne przy-
gotowanie.
- A co przyniesie Chórowi nie-
daleka przysz³o�æ?
- Otrzymali�my bardzo intere-
suj¹c¹ propozycjê wspó³pracy
z Filharmoni¹ �l¹sk¹, co wi¹¿e
siê równie¿ z konieczno�ci¹ po-
szerzenia reper-
tuaru. Poza tym

ch³opcy marz¹ o wyjaz-
dach zagranicznych - do-
tychczas by³a to podró¿ na
zachód, teraz przysz³a pora
na wschód, gdy¿ zaproszo-
no nas do Truskawca. Sta-
ram siê zawsze, aby te
podró¿e by³y kszta³c¹ce,
dawa³y mo¿liwo�æ pozna-
nia nowych kultur, nawi¹-
zania przyja�ni z tamtejszy-
mi rówie�nikami i ich ro-
dzinami. Te kontakty prze-
radzaj¹ siê pó�niej w bar-
dziej prywatne, a Chórzy-
�ci otrzymuj¹ zaproszenia
do ponownych odwiedzin. Bardzo to cie-
szy, gdy¿ u podstaw za³o¿enia Europej-
skiej Federacji Pueri Cantores, do której
nale¿y Chór limanowski, by³o zjednocze-
nie poprzez �piew m³odzie¿y, aby nigdy
nie dochodzi³o do takich tragedii jak II woj-
na �wiatowa (Federacja powsta³a w la-

tach 40-stych). Kiedy nasz chór two-
rzy³ Polsk¹ Federacjê Stowarzysze-
nia, nale¿a³o do niej 9 zespo³ów, obec-
nie jest ich ju¿ 36.
- Jak wygl¹da³a organizacja ob-
chodów jubileuszu?
- Olbrzymi¹ rolê spe³nili rodzice, pra-
cuj¹cy w zarz¹dzie Stowarzyszenia.
Zaanga¿owanie ich by³o tak ogrom-
ne, ¿e moja rola ograniczy³a siê
przede wszystkim do przygotowa-
nia koncertu. Bardzo pomagali Pañ-
stwo: p. Adam Mazuga, p. Kazimiera
Wrona, p. Robert Jaworz-Dutka, p.

Roman Wilk, p. Zofia M³ynarczyk, p. Mar-
ta Wójtowicz.
Bez tych osób obchody nie mia³yby tak
uroczystego charakteru. Niew¹tpliwie ju-
bileusz dostarczy³ okazji do wspomnieñ,
odnowienia przyja�ni, spotkania siê razem
Chórzystów z kilku roczników.
- Jakie refleksje przychodz¹ na my�l
po tych dziesiêciu latach?
- To bardzo szybko minê³o. Na pewno
Chór sta³ siê czê�ci¹ mojego ¿ycia i mo-
jej rodziny. Synowie: Tomasz i Kuba
marz¹ o �piewaniu w nim w przysz³o�ci,
na razie z dum¹ nosz¹ chóralne stroje. Te
10 lat by³o dla mnie bardzo wzbogacaj¹-
ce - pozwoli³o mi dojrzeæ jako wycho-
wawcy i dyrygentowi. Uwa¿am siê za
bardzo szczê�liw¹ osobê, gdy¿ robiê to,
co kocham.

- Gor¹co dziêkujê za rozmowê, która
przypomnia³a piêkne karty historii
Chóru. W imieniu Redakcji ¿yczê, aby
przysz³o�æ dopisa³a dalsze rozdzia³y
(w³¹cznie z tym: �Czekaj¹c na spon-
sorów�).Ilona Machowicz-Jurowicz

Fotografie: Franciszek Natanek

Czas wspomnieñ - wystawa w Biblitece po�wiêcona Chórowi.

Podczas koncertu w Bazylice M.B.B. - siedz¹ od lewej: ks. W³ady-
s³aw Ry�, v-ce wojewoda ma³opolski Tadeusz Parchañski, burmistrz
miasta Limanowa Leszek Wo�niak.

¯yczenia sk³adaj¹ cz³onkowie zespo³u �Spod Kicek�.
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SIMP jest organizacj¹ u¿yteczno�ci spo³ecznej zrzeszaj¹c¹ in¿ynierów
i techników mechaników wszystkich specjalno�ci oraz zawodów pokrew-
nych. Rodowód SIMP siêga 1926 roku - w 2001 roku Stowarzyszenie koñ-
czy 75 lat. Nale¿y zatem do najstarszych organizacji zawodowych w Pol-
sce. Jubileusz 75-lecia obchodzony bêdzie równie¿ przez KLUB SIMP w
Limanowej. Z tej okazji chcemy opowiedzieæ o historii i tera�niejszo�ci
SIMP oraz o naszej dzia³alno�ci pozastatutowej.

�Byæ Narodowi u¿ytecznym� - Stanis³aw Staszic

75-lecie Stowarzyszenia In¿ynierów
i Techników Mechaników Polskich

Tradycje Stowarzyszenia
Pocz¹tki zorganizowanej dzia³alno�ci spo³ecznej me-

chaników polskich datuj¹ siê od drugiej po³owy XIX wie-
ku, prowadzone by³y w ramach ogólnych stowarzyszeñ tech-
nicznych, tj. Polskiego Towarzystwa Politechnicznego we
Lwowie, Krakowskiego Towarzystwa Technicznego oraz
Stowarzyszenia Technicznego w Warszawie.

Proces integracji spo³ecznego ruchu mechaników na-
st¹pi³ na pocz¹tku XX wieku.

Po odzyskaniu niepodleg³o�ci w listopadzie 1918 roku,
w Polsce rozpoczê³y siê prace nad utworzeniem samodziel-
nego stowarzyszenia mechaników.

W dniu 28 czerwca 1926 roku grupa za³o¿ycielska pod
przewodnictwem profesora Henryka Mierzejewskiego do-
prowadzi³a do zebrania Konstytucyjnego Stowarzyszenia
In¿ynierów Mechaników Polskich. Pocz¹tkowym za³o¿e-
niem SIMP by³o zrzeszanie elity mechaników polskich, a
od 1936 roku za³o¿enie to zmieniono na rzecz stowarzysze-
nia o charakterze masowym.

II wojna �wiatowa i zajêcie Polski przez dwóch agreso-
rów: Niemcy i Zwi¹zek Sowiecki przerwa³a zorganizowan¹
dzia³alno�æ mechaników polskich. Podczas okupacji cz³on-
kowie SIMP w³¹czyli siê w dzia³alno�æ podziemn¹, m. in. w
ramach Tajnej Organizacji In¿ynierów.

Po zakoñczeniu wojny w marcu 1946 roku zwo³ano
Nadzwyczajny Walny Zjazd Delegatów i Cz³onków SIMP.
Na Zje�dzie uchwalono statut SIMP oraz podjêto decyzjê
o przyst¹pieniu stowarzyszenia do nowo powo³anej wów-
czas Naczelnej Organizacji Technicznej. Pierwszym po
wojnie prezesem SIMP zosta³ wybrany prof. in¿. Ludwik
Uzarowicz.

Wa¿n¹ dziedzin¹ dzia³alno�ci SIMP by³y i s¹ wydaw-
nictwa. Najstarszym czasopismem jest �Mechanik� za³o¿o-
ny w 1909 roku. Znamienny wp³yw na ukierunkowanie prac
SIMP mia³ XXII Walny Zjazd Delegatów SIMP w Krako-
wie w roku 1972. W tym okresie formy dzia³alno�ci spo-
³ecznej prawie na ka¿dym szczeblu organizacyjnym wzbo-
gacone zosta³y o dzia³alno�æ: odczytow¹, szkoleniow¹ i kon-
ferencyjn¹, rzeczoznawcz¹, wydawnicz¹, wystawiennicz¹,
kulturalno-o�wiatow¹ i rekreacyjn¹.

W celu wzmocnienia realizacji dzia³alno�ci statutowej
powo³ano gospodarcze agendy SIMP.

Dzia³alno�æ SIMP na progu XXI wieku reguluje statut
uchwalony przez Nadzwyczajny Zjazd Delegatów SIMP w
dniu 19 pa�dziernika 1996 roku. Zjazd ten, który obradowa³
z okazji 70-lecia SIMP przyj¹³ tak¿e �Deklaracjê Ideowo-
Programow¹, SIMP2000�, stanowi¹c¹ ideowe i programo-
we credo czasu wspó³czesnego, które opiera siê na przyka-
zaniu Stanis³awa Staszica �Byæ narodowi u¿ytecznym�.

Dzia³alno�æ statutow¹ SIMP wspiera sieæ 60 o�rodków
dzia³alno�ci gospodarczej. SIMP jest wydawc¹ 14 czaso-
pism naukowo-technicznych. Stowarzyszeniem kieruje Za-
rz¹d G³ówny z siedzib¹ w Warszawie. Reprezentacyjn¹ sie-
dzib¹ Stowarzyszenia jest zamek w Rydzynie.

SIMP jest cz³onkiem wielu organizacji miêdzyna-
rodowych. SIMP zrzesza obecnie oko³o 17 000 in¿ynierów
i techników mechaników.

SIMP w Limanowej
Trudno dok³adnie odtworzyæ pocz¹tki SIMP w Lima-

nowej, gdy¿ nie zosta³y zarchiwowane ¿adne dokumenty.
Ale na pewno pierwsze Ko³a SIMP powsta³y oko³o 30 lat
temu, g³ównie przy zak³adach produkcyjnych zatrudniaj¹-
cych in¿ynierów i techników mechaników. Jeszcze w latach
80-tych w Limanowej aktywnie dzia³a³y 4 Ko³a SIMP, Ko³o
przy KFAP Zak³ad Zamiejscowy, Ko³o przy Zak³adach Wy-
robów Metalowych, Ko³o przy Przedsiêbiorstwie Budow-
nictwa Rolniczego, Ko³o przy Technikum Mechanicznym.

Z pocz¹tkiem lat 90-tych wszystkie Ko³a zaniecha³y
dzia³alno�ci i nast¹pi³o ich samorozwi¹zanie.

W dniu 6 wrze�nia 1994 roku spotka³a siê kadra in¿y-
nierów i techników mechaników z terenu miasta Limanowa
i postanowiono powo³aæ stowarzyszenie p.n. KLUB - SIMP
Limanowa. By³o to reaktywowanie stowarzyszenia SIMP
na terenie miasta Limanowa. KLUB-SIMP Limanowa li-
czy 17 cz³onków i s¹ to in¿ynierowie i technicy zatrudnieni
w zak³adach pracy w Limanowej. 30 % sk³adu KLUBU sta-
nowi¹ koledzy z LIMA-THERM, ponadto pracownicy Szpi-
tala Powiatowego BUDONAFT - ORLEN, prywatnych jed-
nostek gospodarczych. Jeden z cz³onków KLUBU zajmuje
stanowisko V-ce Starosty powiatu limanowskiego. Zarz¹d
KLUBU pracuje w sk³adzie:

Prezes Jerzy Jelonek, v-ce Prezes Stanis³aw Machowicz,
Sekretarz Bogus³aw Dutka.
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Wojska sowieckie, ze wschodni¹ przebieg³o�ci¹ prze-
je¿d¿a³y granicê z bia³ymi flagami, a czo³gi�ci wymachi-
wali czapkami i wymijali stawiaj¹ce im opór placówki gra-
niczne. Niektórzy krzyczeli do ¿o³nierzy: �Rebiata!, w pie-
riod na Giermañcow�.

Agresja
17 wrze�nia 1939

We wrze�niu up³ynê³o 61 lat od
tamtych tragicznych dla polskich Kre-
sów wydarzeñ. W ci¹gu kilkunastu dni
Kresy przesta³y istnieæ. Nikt nie potra-
fi³ wyt³umaczyæ u�pienia w³adz pol-
skich i faktu, ¿e po wkroczeniu Sowie-
tów na ziemie polskie Naczelne Do-
wództwo kilkana�cie godzin zastana-
wia³o siê �w jakim celu sowieckie czo³-
gi wje¿d¿aj¹ na tereny suwerennego
pañstwa�.

17 wrze�nia 1939r. w niedzielê
oko³o godziny 300 wojska sowieckie
podzielone na Front Bia³oruski i Ukra-
iñski przekroczy³y granice Polski. 13
dywizji kawalerii, 19 brygad pancer-
nych, 55 dywizji strzelców, oko³o 15
brygad lotniczych, czo³gi, samoloty.
Wszystko to zaczê³o siê przetaczaæ
przez wschodni¹ granicê maj¹c naprze-
ciwko placówki niespe³na 100 tys.
Korpusu Ochrony Pogranicza (KOP) i
inne jednostki znajduj¹ce siê w fazie
organizacji lub szkolenia.

Naczelne Dowództwo prze kilka-
na�cie godzin zastanawia³o siê co po-
cz¹æ. A wystarczy³o pos³uchaæ radia
�Moskwa�, gdzie ca³y czas mówiono,
¿e �pañstwo polskie rozpad³o siê i prze-
sta³o istnieæ�. Dopiero, gdzie� oko³o
godz. 1600 ukaza³ siê rozkaz sprzeczny
z ca³¹ dotychczasow¹ sztuk¹ wojenn¹
�Z Sowietami nie walczyæ, chyba w
razie natarcia z ich strony lub próby
rozbrajania naszych oddzia³ów... Od-
dzia³y, do których podesz³y Sowiety
powinny z nimi pertraktowaæ...� Do tej
pory nikt nie pomy�la³ o podstawowym
obowi¹zku Prezydenta i Rz¹du - wy-
dania deklaracji stwierdzaj¹cej stan
wojny miêdzy Polsk¹ a ZSRR, z po-
wodu oczywistej agresji sowieckiej.
Tego dnia oko³o godz. 2015 zapad³a
decyzja przekroczenia granicy rumuñ-

�Czwarty rozbiór Polski� - Brze�æ nad Bugiem,
20 wrze�nia 1939 r.

skiej przez Rz¹d i Prezydenta RP Igna-
cego Mo�cickiego. Pó�niej siê okaza-
³o, ¿e granicê przekroczy³ Naczelny
Wódz Edward Rydz-�mig³y, który mia³
pozostaæ w kraju, dowodz¹c do koñca
ostatnimi zgrupowaniami WP. W nocy
z 17 na 18 wrze�nia w Kutach st³oczy-
³o siê parê tysiêcy polskich samocho-
dów. Graniczny most na Czeremoszu
przekroczy³o ponad 23 tys. Polaków,
w znacznej czê�ci ¿o³nierzy, którzy
mogli walczyæ. A mog³o byæ inaczej,
gdyby wysadzono czê�æ mostów na
Dniestrze i Prucie, co mog³o zatrzymaæ
czo³gi sowieckie na 3 dni, gdyby w re-
jon Ko³omyi wcze�niej dotar³a bryga-
da zmotoryzowana p³k. Stanis³awa
Maczka, która znajdowa³a siê oko³o
200 km dalej. Rozkaz do wymarszu
przyszed³ bardzo pó�no, bo oko³o godz.
1600. Brygada dotar³a do Halicza (80
km od Ko³omyi) rano 18 wrze�nia. Jed-
nostka ta wobec zaistnia³ych faktów
skierowa³a siê ku granicy wêgierskiej,
któr¹ przekroczy³a 19 wrze�nia. Gdy-
by ta doborowa jednostka dotar³a przed
zmierzchem 17 wrze�nia, byæ mo¿e w
historii istnia³aby wzmianka o bohater-
skiej bitwie z Sowietami stoczonej pod
Ko³omyj¹. By³aby to ogromnie wa¿na
dla przysz³o�ci pañstwa polskiego de-
monstracja zbrojna. Byæ mo¿e losy Pol-
ski w II wojnie �wiatowej potoczy³yby
siê inaczej. Na koniec tych spekulacji,
jako ciekawostkê nale¿y podaæ fakt, ¿e
zanim ukaza³ siê ten tragiczny rozkaz
�z Sowietami nie walczyæ�, niektórzy
dowódcy wprowadzali go w ¿ycie.

W KLUBIE SIMP mamy 2 rzeczo-
znawców SIMP, Kol. Jan Widzisz i Stani-
s³aw Machowicz. Rzeczoznawcy �wiadcz¹
us³ugi techniczne wykonuj¹c:

ekspertyzy, orzeczenia, opinie technicz-
ne, prace projektowo- wdro¿eniowe, wyce-
ny maj¹tku ruchomego, maszyn i urz¹dzeñ.
Pe³n¹ ofertê us³ug �wiadczonych przez SIMP-
ZORPOT przedstawili�my w nr 72 �Echa Li-
manowskiego�.

KLUB-SIMP Limanowa do 30 grud-
nia 1998r. organizacyjnie by³ zrzeszony w
Oddziale Wojewódzkim Stowarzyszenia In-
¿ynierów i Techników Mechaników Polskich
w Nowym S¹czu z siedzib¹ w Gorlicach. Od
l stycznia 1999 roku KLUB nale¿y do Od-
dzia³u SIMP w Gorlicach.

Cz³onkowie KLUBU systematycznie
spotykaj¹ siê na zebraniach organizowanych
przez Zarz¹d KLUBU co najmniej 2 razy w
roku. Na ka¿dym zebraniu poza sprawami
organizacyjnymi i informacyjnymi przedsta-
wiany jest referat szkoleniowy z dziedziny
techniki, organizacji oraz bhp.

Ponadto KLUB zajmuje siê: propago-
waniem osi¹gniêæ technicznych, organizacj¹
wycieczek szkoleniowych i na Targi Tech-
niczne, organizacj¹ kursów kwalifikacyjnych.

Wspó³pracuje z innymi Ko³ami SIMP
zrzeszonymi w Oddziale Gorlice, z SIMP-
ZORPOT, a tak¿e z Ko³em SIMP przy Fa-
bryce Automatyki Ch³odniczej w Cieszynie.

Obecnie limanowski KLUB SIMP
przygotowuje siê do obchodów jubileuszu
75-lecia STOWARZYSZENIA IN¯YNIE-
RÓW I TECHNIKÓW MECHANIKÓW
POLSKICH.

Z okazji jubileuszu, Zarz¹d KLUBU
SIMP w Limanowej sk³ada wszystkim in-
¿ynierom i technikom mechanikom miesz-
kaj¹cym w Limanowej oraz sympatykom
najlepsze ¿yczenia nadej�cia dobrych cza-
sów dla my�li i twórczo�ci in¿ynierskiej.

Jerzy Jelonek
Stanis³aw Machowicz

Prezes Klubu SIMP w Limanowej - in¿. J. Jelonek

Polskie Kresy w ogniu
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Genera³ Mieczys³aw Smorawiñski do-
wódca zgrupowania �W³odzimierz
Wo³yñski� na w³asn¹ odpowiedzial-
no�æ 17 wrze�nia o godz. 1245 zakaza³
swoim oddzia³om stawiania oporu
wojskom sowieckim. Historia szybko
dopisa³a puentê - w 1943r. zw³oki
genera³a wykopano w Katyniu.

Podobna sytuacja nast¹pi³a w Tarno-
polu, gdzie znajdowa³o siê  kilkana�cie
tysiêcy ¿o³nierzy i oficerów. Gdy na-
deszli Sowieci, to bez wiêkszego wy-
si³ku rozbroili wszystkie oddzia³y. Ofi-
cerowie znale�li siê w wiêkszo�ci w
obozie kozielskim, a pó�niej otrzymali
kule w ty³ czaszki w lasku katyñskim.
Do broni¹cego siê przed Niemcami i
Sowietami Lwowa przyszed³ rozkaz z
Naczelnego Dowództwa �z Niemcami
walczyæ, a z Sowietami pertraktowaæ�.
Los oficerów walcz¹cych w obronie
Lwowa by³ podobny jak tych z Tarno-
pola. Wspomniany wcze�niej rozkaz
�nie walczyæ� powodowa³ olbrzymie
zamieszanie. Ze wzglêdu na z³¹ ³¹cz-
no�æ, rozkaz ten w ró¿nej formie do-
chodzi³ do poszczególnych jednostek.
Powodowa³, ¿e wiêkszo�æ dowódców
podejmowa³a decyzjê na w³asn¹ rêkê i
odpowiedzialno�æ. Jedni walczyli do
koñca, a drudzy szli pokornie do so-
wieckiej niewoli, wierz¹c w k³amliwe
zapewnienia, ¿e pó�niej zostan¹ wy-
puszczeni do domów. Z takim przeciw-
nikiem nale¿a³o walczyæ. Jak mo¿na
by³o rozpuszczaæ oddzia³y, które by³y
uzbrojone i gotowe do walki. Jak mo¿-
na �nie walczyæ i zwyciê¿yæ�.

Bohaterskie walki
Nie wszyscy dowódcy pos³uchali

rozkazu. Ju¿ o godz. 6 rano 17 wrze-
�nia dowódca KOP �Podole� pp³k
Marceli Kotarba* meldowa³ �przewa-
ga bardzo du¿a i bêdê siê stara³ jak naj-
d³u¿ej moje kierunki os³aniaæ�.  Na Po-

dolu genera³ Wilhelm Orlik-
Rückemann, dowódca KOP,
zdo³a³ w ci¹gu 3 dni skoncen-
trowaæ oddzia³y rozproszone
na d³ugo�ci 250 km i cofaj¹c
siê przez 14 dni w kierunku
p³d-zach. toczy³ z Sowietami
nieustanne walki. 28 wrze�nia
�w bitwie pod Szackiem nad
Bugiem rozbi³ oddzia³y so-
wieckie (w odwet za tê klêskê
rozstrzelano 500 jeñców pol-
skich), a 30 wrze�nia stoczy³
ostatni bój pod Wytycznem
gdzie wobec przewa¿aj¹cych
si³ sowieckich rozwi¹za³ swo-
je oddzia³y. Od 18 wrze�nia
oddzia³y polskie wraz z ludno-
�ci¹ cywiln¹ bohatersko przez
2 dni broni³y Grodna. Straty
Sowietów to oko³o 800 zabi-

tych i rannych oraz oko³o 10 czo³gów.
Ciê¿kie walki 22 wrze�nia pod Ko-
ziowcami nad Czarn¹ Hañcz¹ toczy³
101 rezerwowy pu³k u³anów z sowiec-
kimi wojskami pancernymi. Polacy
zniszczyli 22 czo³gi sowieckie. Boha-
terskie potyczki z wojskami sowiecki-
mi i oddzia³ami nacjonalistów ukraiñ-
skich toczy³a Samodzielna Grupa Ope-
racyjna �Polesie� genera³a Franciszka
Kleeberga. ̄ o³nierze Polscy rozbili �ci-
gaj¹ce ich wojska sowieckie pod Jab³o-
ni¹ i Milanowem na Lubelszczy�nie, a
nastêpnie wydali bitwê Niemcom.
5 pa�dziernika, po trzydniowej bitwie
pod Kockiem, podpisali kapitulacjê. Od
20-22 wrze�nia przebija³a siê w kierun-
ku Wêgier grupa genera³a  W³adys³a-
wa Andersa. Kilkakrotnie ranny Anders
dosta³ siê do niewoli sowieckiej. We-
d³ug ujawnionych dopiero w 1993r.
danych,  Sowieci w tej kampanii �wy-
zwoleñczej� stracili 3522 ¿o³nierzy
poleg³ych, rannych lub zaginionych.

Pogromy na wschodzie
Sowieci po wkroczeniu na polskie

Kresy zachowywali siê jak barbarzyñ-
cy. Nie liczyli siê z ¿adnymi prawami i

zasadami. Ogarnê³a ich jaka� �lepa nie-
nawi�æ, chêæ mordowania. Kresy ogar-
nê³o bezprawie i samowola. Ka¿dy z
Sowietów czu³ siê upowa¿niony do
wyszukiwania �wrogów ludu�, do roz-
strzeliwania i samos¹dów. Z ¿o³nierza-
mi �ci�le wspó³pracowa³a miejscowa
ludno�æ ukraiñska i bia³oruska, która
od razu wziê³a siê do porachunków,
aresztowañ i pogromów ludno�ci pol-
skiej. Je�li kto� pokornie nie z³o¿y³ bro-
ni, gorzko tego ¿a³owa³.

Przedmiotem �lepej nienawi�ci
oprócz ¿o³nierzy KOP padali ziemia-
nie i przedstawiciele inteligencji: urzêd-
nicy, nauczyciele, ksiê¿a, in¿ynierowie,
a tak¿e funkcjonariusze mundurowi.
Do du¿ych pogromów dosz³o w Grod-
nie, Wo³kowysku, �wis³oczy, Oszmia-
nie, Mo³odecznie, Chodorowie, No-
wogródku i Tarnopolu. Na równi z nimi
têpieni byli �panowie�, czyli przedsta-
wiciele rodów kresowych, ludzie któ-
rzy odgrywali znacz¹ce role w ¿yciu
politycznym i kulturalnym kraju.

Sowieci nie przestrzegali ¿adnych kon-
wencji ani traktatów miêdzynarodo-
wych. 22 wrze�nia w Teolinie ko³o
Sopoækin zosta³ zastrzelony przez za-
³ogê czo³gu genera³ Józef Olszyna-Wil-
czyñski, dowódca obrony Grodna, jeden
z najzdolniejszych dowódców II Rze-
czypospolitej. W maj¹tku G³êbokie pod
Kobryniem rozstrzelano genera³a

Po³¹czenie miêdzy Wehrmachtem i Armi¹ Czerwon¹ w Brze�ciu
nad Bugiem zostaje zrealizowane w atmosferze odprê¿enia.

Oficerowie niemieccy i sowieccy oddaj¹ honory
niemieckiej fladze w czasie uroczystego
przekazania Brze�cia nad Bugiem z r¹k
niemieckich w rêce sowieckie.
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S. Dewoyno-So³³ohuba. W Mokranach
nad Bugiem rozstrzelano 30 oficerów i
podoficerów Flotylli Piñskiej. Takich i
podobnych przypadków by³o wiele.

Z wej�ciem Sowietów do Polski
zwi¹za³y siê tragiczne losy polskich
intelektualistów. S³ynny przedwojenny
powie�ciopisarz Tadeusz Do³êga-Mo-
stowicz (�Znachor�, �Kariera Nikode-
ma Dyzmy�) zgin¹³, jako ¿o³nierz ostat-
niego oddzia³u WP broni¹cego s³ynne-
go mostu na Czeremoszu w Kutach.
Stanis³aw Ignacy Witkiewicz (Witka-
cy) - pisarz malarz i fotografik ucieka³
przed Niemcami ma wschód. Gdy us³y-
sza³ o Sowietach id¹cych z naprzeciw-
ka, usiad³ pod drzewem i podci¹³ sobie
¿y³y. W tym samym dniu w Zaleszczy-
kach pope³ni³ samobójstwo Tadeusz
D¹browski, kapitan rezerwy WP, arty-
sta-malarz. Jednak nie wszyscy intelek-
tuali�ci decydowali siê na takie kroki.
Nieco pó�niej 19 listopada we Lwo-
wie w �Czerwonym Sztandarze� uka-
za³a siê notatka: �z chwil¹, gdy runê-
³y sztucznie podtrzymywane bariery

do tego dodamy 230 tys. mê¿czyzn
przymusowo wcielonych do Armii
Czerwonej i ok. 240 tys. jeñców z kam-
panii wrze�niowej otrzymujemy sumê
ok. 1,7 mln obywateli polskich. Z tego
ocala³o ok. 500 tys. W chwili wkrocze-
nia Niemców w granice ZSRR (22
czerwca 1941) rozpoczê³o siê masowe
mordowanie wiê�niów przebywaj¹-
cych jeszcze w sowieckich wiêzie-
niach. We Lwowie NKWD wymordo-
wa³o ok. 8 tys. wiê�niów, na Wileñsz-
czy�nie ok. 5 tys., a kilka tysiêcy za-
strzelono w czasie pieszej wêdrówki w
g³¹b �nieludzkiej ziemi�. Tak wygl¹-
da³a zag³ada polskich Kresów.

* Pp³k Marceli Kotarba - bohater
wydarzeñ 17 wrze�nia 1939r. nie do-
sta³ siê do niewoli sowieckiej. W An-
glii pojawi³ siê w lipcu 1940r. Ten bo-
haterski ¿o³nierz nie otrzyma³ w czasie
wojny ¿adnego przydzia³u na froncie.
Gdy w 1947r. powróci³ do Polski, s³uch
o nim zagin¹³. Dosiêg³a go karz¹ca
rêka sprawiedliwo�ci dziejowej.

Tadeusz Hejmej

nienawi�ci narodowo�ciowej, kultura
ziem by³ej Zachodniej Ukrainy ma mo¿-
liwo�ci rozwijania siê w my�l sowiec-
kiego has³a braterstwa narodów�. Pod
tekstem widnia³y nazwiska: W³adys³a-
wa Broniewskiego, Jerzego Borejszy,
Tadeusza Boya-¯eleñskiego, Aleksan-
dra Dana, Haliny Górskiej, Stanis³awa
Jerzego Leca, Leona Pasternaka, Emi-
la Szirera, Aleksandra Wota i Adama
Wa¿yka.

Epilog
Okupacyjne w³adze sowieckie

przeprowadzi³y tzw. wybory do zgro-
madzeñ ludowych we Lwowie i Bia-
³ymstoku. 27 i 29 pa�dziernika oba
zgromadzenia zwróci³y siê o przy³¹cze-
nie ziem Ukrainy i Bia³orusi do ZSRR.
29 listopada wszyscy mieszkañcy Kre-
sów otrzymali przymusowe obywatel-
stwo sowieckie. Wkrótce rozpoczê³y
siê aresztowania i deportacje. W ci¹gu
czterech tzw. �wywózek� deportowa-
no oko³o 1,2 mln ludno�ci polskiej. Gdy

Wystawa na koniec wieku
W grudniu, w salach Miejskiej

Biblioteki Publicznej w Limanowej,
mogli�my ogl¹daæ wystawê prac pana
W³adys³awa Fr¹czka, z którym roz-
mowê zamie�cili�my w poprzednim
numerze �Echa�.

Pana W³adys³awa od do�æ dawna
�mêcz¹� liczne talenty. Posiada upraw-
nienia instruktora Amatorskich Zespo-
³ów Artystycznych i przez kilka lat pro-
wadzi³ m³odzie¿owe zespo³y teatralne,
m.in. w £ukowicy, Limanowej, �wid-

niku. Jest autorem wielu
artyku³ów w prasie lokal-
nej i innych wydawnic-
twach. Ma tak¿e za sob¹
pierwsze próby poetyckie.

Kolejny paciorek na nici Jego
¿ycia to malarstwo. W tej dziedzinie
jest samoukiem. Jego prace s¹ wyso-
ko oceniane na licznych wystawach i
konkursach.

Limanowska wystawa zasko-
czy³a zwiedzaj¹cych ró¿norodno�ci¹

podejmowanych przez autora tematów.
W prezentowanych pracach domino-
wa³a architektura oraz pejza¿e najbli¿-
szych okolic Limanowej, Nowego S¹-
cza, Tymbarku. Inne obrazy przedsta-
wia³y wa¿ne wydarzenia o tematyce pa-
triotycznej i religijnej: �w. Maksymilian
Kolbe, Apokalipsa wg �w. Jana,
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Kto naprawdê rz¹dzi miastem
Kanalizacja i gazyfikacja

Proszê o przedstawienie prawdy i nie
przypisywanie sobie sukcesu. Inicjatorem
i wspó³finansuj¹cym tê inwestycjê byli
mieszkañcy i Zak³ad Gazu w Ja�le, dziêki
zabiegom Kierownika Rozdzielni Gazu w
Limanowej. Sukcesem Komisji Przetar-
gowej Rady Miasta Limanowa, by³ wy-
bór oferenta w przetargu, który wykona³
zadanie o kilka miesiêcy pó�niej, ni¿ za-
k³ada³y warunki przetargu (ciekawe czy
naliczono odsetki karne za nieterminowe
wykonanie zadania).

Drogownictwo
Takie sukcesy w tej dziedzinie mo¿e

odnie�æ tylko obecna Rada Miasta (za
poprzedniej Rady by³o to zwyk³e utrzy-
manie dróg i mostów). Pragnê oddaæ uzna-
nie dla du¿ej czê�ci mieszkañców nasze-
go Miasta, którzy prace zwi¹zane z mo-
dernizacj¹ dróg, odmuleniem rowów i u³o-
¿eniem korytek wykonali sami w czynie
spo³ecznym. £atwo sobie przypisywaæ
sukcesy wykonane rêkami podatników.

Inne
Dla mnie jako podatnika pisanie o

sukcesie w tym dziale jest przejawem
ignorancji. Dawniej nazywa³o siê to bie-
¿¹cym utrzymaniem Miasta i zapewnie-
niem bezpieczeñstwa mieszkañcom, a
teraz sukcesem. Brawo! Pragnê te¿ przy-
pomnieæ, ¿e sukcesy jakie osi¹gn¹³ Urz¹d
Miasta na polu o�wiaty, kultury i opieki
spo³ecznej - s¹ to równie¿ zadania w³a-
sne Gminy i nie ma czym siê chwaliæ

Urz¹d Miejski
Wygl¹da na to, ¿e Kierownik Urzêdu

dba o rozrost administracji. Krytykowany
za poprzedniej Rady przyrost zatrudnienia
powiêkszy³ siê za obecnych rz¹dów o 17
osób (informacje z Kuriera Miejskiego).

Mo¿e wiêc warto by skonsultowaæ
wcze�niej informacje, dokonaæ korekty i
dopiero pu�ciæ �Kurier� w obieg?

Zatroskany o losy miasta czytelnik

Listy do redakcji .....

Po lekturze Kuriera Miejskiego
wydanego w dniu 29 pa�dziernika
2000r. lub 30 pa�dziernika 2000r. (tak
napisano pod herbem Miasta Limano-
wa) przeczyta³em sporo informacji o
sukcesach jakie odniós³ Urz¹d Miasta
Limanowa (pomijaj¹c Radê Miasta i
Zarz¹d, poniewa¿ pod sukcesami w
dzia³alno�ci jest podpisany Urz¹d
Miejski).

W swej naiwno�ci by³em przeko-
nany, ¿e najwy¿sz¹ w³adz¹ w mie�cie
jest Rada Miasta, jako organ uchwa³o-
dawczy, pó�niej Zarz¹d Miasta, jako
organ wykonawczy, a Urz¹d Miasta
wraz z pracownikami i Burmistrzem
jest narzêdziem dla Rady Miasta do wy-
konania uchwa³ Rady.

O naiwno�ci: demokracja po lima-
nowsku wygl¹da inaczej. Wracaj¹c do
lektury Kuriera Miejskiego jestem zasko-
czony jego tre�ci¹. Pierwsza strona napi-
sana t³ustym drukiem wykazuje mozol-
ny trud Urzêdu Miasta, by zaspokoiæ
potrzeby nauczycieli; Urz¹d Miasta sk³a-
da podziêkowania dla firm i instytucji za
pomoc w promocji Miasta, sportu i tury-
styki. My�lê naiwnie, ¿e te podziêkowa-
nia powinien z³o¿yæ kto� inny.

W zestawieniu zadañ wykonanych
w roku 1999-2000 poczu³em powiew
lat osiemdziesi¹tych, czyli czasy pro-
pagandy sukcesu, kiedy to �wiecie -
rozumiecie, my�my zrobili to i owo�.

Inwestycje
Proszê Urz¹d Miasta (Rada Mia-

sta) o zapoznanie siê z pojêciem in-
westycja.

Remonty
Pochwa³a za udzia³ w remontach

Szko³y Podstawowej nr 4. Nale¿y za-
znaczyæ i poinformowaæ Spo³eczeñ-
stwo, ¿e inicjatorem tych prac i wspó³-
finansuj¹cym je by³o Starostwo Powia-
towe w Limanowej.

Obraz Matki Boskiej Fatimskiej w Li-
manowej i inne. Karol Wojty³a - Pa-
pie¿ wspó³czesnego �wiata i inne.
Piêkne prace dotycz¹ce ¿ycia Papie¿a
zamyka³ obraz przedstawiaj¹cy Jana
Paw³a II podczas wizyty w Starym S¹-
czu. Ciekawo�æ wzbudzi³ równie¿ cykl
akwarel przedstawiaj¹cych martw¹
naturê.

Artysta pracowicie rejestruje i
utrwala na p³ótnie wydarzenia obycza-
jowe, które odchodz¹ ju¿ w przesz³o�æ,
ale na trwa³e wpisa³y siê do kalenda-
rza i tradycji naszej kultury. Obrazy
takie jak Kolêdnicy z szopk¹, Wiejskie
wesele, �migus-dyngus, Do¿ynki oraz
te zwi¹zane z przyrod¹ i codzienn¹ pra-
c¹ rolnika stanowi¹ ¿yw¹ tradycjê w
�wirtualnej rzeczywisto�ci� wspó³cze-
snego �wiata.

Ma³gorzata Ociepka
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